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دسترنج 4

 جمعیت فقرا طی سه سال 
دو برابر شده است
 مومنی: 89  درصد فقيران، 
شاغلان و بازنشستگان هستند

شهرنوشت 6

 اردوغان در سایه نارضایتی مسکو 
 از عملکرد ترکیه در جنگ اوکراین، 

به دیدار پوتین رفت؛  

چانه زنی بر سر  کریدور غلات
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 ادامه خبرسازی دانشگاه ها 
با افتخارآفرینی جهانی یک استاد اخراجی و تدریس یک مداح 

آدم عاقبت اندیشی 
در نهاد دانشگاه نیست؟

شهرنوشت 6

چرتکه 3

گردش ۶ هزار میلیارد تومان پولی که روزانه »خلق« می شود، 
در دست چه کسانی است؟

ی در اعطای  سیاسی کار
وام  به اقلیتی بهره مند

مسئله خلق پول و نقدینگی از بحران ها و 
چالش هایی است که دولت سیزدهم در اقتصاد 
ایران بیش ازپیش به وجــود آورد و وضعیت 
اقتصاد را بحرانی تر کرد؛ اما نتیجه این سیاست 
در معیشــت مردم و درآمــد طبقات مختلف 
چگونه نمود پیدا می کند؟ عضو کمیســیون 
برنامه و بودجه در خصوص وضعیت اقتصادی 
گفته است: این وضعیت اقتصادی بد و عبارت 
اســت از عدم ثابــت اقتصــادی و تورمی که 
غیرقابل انکار است.  حسینعلی حاجی دلیگانی 
افزوده: روزانه ۶ هزار میلیارد تومان خلق پول 
می شــود و از این ۶ همت ۷۰ درصــد آن به 

جیب ۰.۸ درصد از جامعه می رود و ۳۰ درصد 
مابقی آن برای ۹۹.۲ درصد جامعه است. این 
شرایط باعث می شود که همه احساس کنیم 
که بخشی از دارایی مان را از دست دادیم.  وی 
ادامه داد: در حوزه انتخابیه شهرستان شاهین 
شهر و میمه هر روز مردم ۳۶ میلیارد تومان ضرر 
می کنند، یعنی از دارایی شــان کسر می شود 
یعنی از خریدشان کاسته می شود. به همین 
دلیل است که ثبات اقتصادی نداریم. به همین 
دلیل اســت که مردم در تامین معیشتشان 
مشکل دارند. متاسفانه یکی از خاستگاه های 

این موضوع همان وزارت اقتصاد است...

پایان تلخ شش کارگر معدن طزره

مرگی که ناجوانمردانه 
پا به اعماق زمین گذاشت

دسترنج 4

نگاهی به دو حریف تدارکاتی تیم ملی در فیفادی

بحران زدگان!
آدرنالين 8

سياست 2
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جهان 5

شهرنوشت 6

رئیس جمهور فعال شــدن کمیسیون 
مشــترک همکاری های اقتصادی ایران 
و بورکینافاســو را در ارتقای سطح روابط 
و گســترش همکاری های دو کشور مؤثر 
دانســت و گفت: جمهوری اسلامی برای 
انتقال تجــارب و دســتاوردهای خود به 

کشورهای آفریقایی آماده است.
به گــزارش ایرنا، »ابراهیم رئیســی« 
در دیدار »اولویــا روامبــا«، وزیر خارجه 
بورکینافاسو با اشاره به روابط خوب ایران 

پس از پیروزی انقلاب اسلامی با عموم کشورهای آفریقایی از ایستادگی 
و مقاومت این کشورها در مقابل جریان استعمار و تروریسم تمجید کرد و 
آن را نشانه بیداری، هوشیاری و تشخیص دقیق نیازهای روز از سوی این 

کشورها دانست.
رئیس جمهور، فعال شدن کمیسیون مشترک همکاری های اقتصادی 

دو کشــور را در تسهیل و تســریع تبادل 
ظرفیت های متقابل و ارتقای سطح روابط و 
گسترش همکاری ها موثر دانست و آمادگی 
جمهوری اســلامی ایران را بــرای انتقال 
تجارب و دستاوردهای خود به کشورهای 

دوست به خصوص در آفریقا را اعلام کرد.

از مقاومت انقلاب اسلامی 
در برابر سلطه گران الهام می گیریم

وزیر خارجه بورکینافاسو نیز در این دیدار 
با بیان اینکه کشــورهای آفریقایی و از جمله بورکینافاسو از ایستادگی و 
مقاومت انقلاب اسلامی مقابل استکبار و نظام سلطه الهام می گیرند، افزود: 
مهمترین دستور کار ما فعال کردن محورهای همکاری با ایران خواهد بود.

»اولویا روامبا« جمهوری اسلامی ایران را دوست و برادر کشورش دانست 
و گفت که علاقه مند به تقویت همکاری های متقابل هستیم.

ســایت خبری »انتخاب« به دلیل  انتشــار 
مطلب و ویدیویــی با تیتر »حــراج برند ایران/ 

سیاست خارجی ایران چرا اینقدر تضعیف شده 
است؟« توقیف شد.

.خبرگزاری فارس نوشــت که پایگاه اطلاع 
رســانی »انتخاب« بــه اتهام تخلــف از قانون 
مطبوعات و مصوبات شورای عالی امنیت ملی بر 
اساس تبصره ماده ۱۲ قانون مطبوعات، توقیف و 

پرونده آن به مرجع قضایی ارجاع شد.

فقیهی:   هیچ   دلیلی   برای توقیف 
به   ما   اعلام   نکرده اند

صاحب امتیاز پایگاه خبری انتخاب با تایید 

خبر توقیف این رسانه، از عدم اعلام دلایل توقیف 
به خود و دیگر مدیران این رسانه خبر داد.

مصطفی فقیهی، روزنامه نگار و صاحب امتیاز 
پایگاه خبری »انتخاب« در گفت وگو با »شبکه 
شرق« با اشــاره به اخبار منتشرشــده از سوی 
خبرگــزاری فارس مبنی بر توقیف این رســانه 
اظهار کرد: »من هم خبــر توقیف پایگاه خبری 
انتخاب را از سوی رسانه ها شــنیدم. به ما فعلا، 

چیزی به طور رسمی اعلام نشده است.«
او درباره دلایل احتمالی توقیف این رســانه 
نیز بیان کرد: »به ما دلیلی بــرای توقیف اعلام 
نکرده انــد و منتظر اعلام نظر رســمی مقامات 

مربوطه هستیم.«

خبرگزارش
رئیسی در دیدار وزیر خارجه بورکینافاسو؛

دستاوردهایمان را به آفریقا صادر می کنیم
»انتخاب« توقیف شد

انتقاد از توزیع »کوپنی«
 داروهای بیماران هموفیلی

متکی در گفت وگو با ایلنا:   

مشارکت پایین مردم در 
انتخابات به ضرر نظام است

نیویورک تایمز اعلام و کنعانی ابراز بی اطلاعی کرد؛

۵۰۰ روز بازداشت کارمند 
سوئدی اتحادیه اروپا در ایران

سفارت اسرائیل در پایتخت 
بحرین افتتاح شد

 شهرداری پرند باستناد مصوبه هیات عالی سرمایه گذاری به شماره 
۳۱۸۲۵ مورخ ۱۴۰۱/۱۰/۲۷ و مجوز شماره ۱۱۸۱۳ مورخ ۱۴۰۱/۰۹/۲۰ 
شورای اسلامی شهر پرند در نظر دارد نسبت به اجرای پروژه احداث و راه 
اندازی رستوران و کافی شاپ هریک به مساحت ۱۶۳ و ۱۴ مترمربع در 
 )BOT( پارک مشاهیر شهر پرند با روش ساخت و بهره برداری و انتقال
توسط اشخاص حقیقی و حقوقی واجد شرایط و دارای صلاحیت اقدام 

نماید.
1-موضوع فراخوان: ساخت، بهره برداری و انتقال رستوران و کافی 

شاپ در پارک مشاهیر شهر پرند برای مدت معلوم
2-محل اجراء پروژه: پارک مشاهیر شهر پرند

3-مدت زمان احداث و تجهیز: نه ماه
4-مدت زمان کارشناسی بهره برداری: بیست سال

5-مبلغ برآورد ساخت: ۳۲/۷۸۹/۹۴۷/۷۲۸ ریال
6-مهلت و محل توزیع و عودت اسناد: محل دریافت اسناد واحد 
امور پیمانهای شهرداری پرند می باشد. مهلت فروش و توزیع اسناد از 
تاریخ ۱۴۰۲/۰۶/۲۱ لغایت مورخ ۱۴۰۲/۰۶/۲۶ و مهلت عودت و تحویل 

اسناد به شهرداری تا پایان ساعت اداری شهرداری پرند در روز پنجشنبه 
مورخ ۱۴۰۲/۰۷/۰۶ می باشد.

7-مبلغ تضمین شرکت در فراخوان: ۱/۶۵۰/۰۰۰/۰۰۰ ریال
8-محل و تاریخ گشایش پیشنهادات: بازگشایی پاکات روز شنبه 

مورخ ۱۴۰۲/۰۷/۰۸ در محل سالن جلسات شهردری پرند می باشد.
9-هیات عالی سرمایه گذاری شهرداری پرند در قبول یا رد هریک از 

پیشنهادات مختار است.
10-هزینه چاپ آگهی به عهده برنده فراخوان می باشد.

11-هزینه دریافت اسناد ۲/۰۰۰/۰۰۰ ریال می باشد.
لازم به ذکر است در صورت عدم تمایل نفرات اول و دوم و سوم برنده در 
فراخوان جهت انعقاد قرارداد سپرده ایشان به نفع شهرداری ضبط خواهد 
شد، اطلاعات تکمیلی در اسناد فراخوان ذکر گردیده و متقاضیان می 
توانند جهت دریافت اسناد فراخوان به نشانی: کیلومتر ۳۰ اتوبان تهران- 

ساوه، شهر جدید پرند، شهرداری پرند مراجعه نمایند.
تاریخ انتشار نوبت اول: ۱۴۰۲/۰۶/۱۴
تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱۴۰۲/۰۶/۲۱

  آگهی تجدید فراخوان عمومی
 جذب سرمایه گذار)نوبت اول(

حمیدرضا اله یاری  شهردار پرند

چرتکه 3

برکناری جنجالی رئیس کل 
بیمه مرکزی پس از افشای 

اطلاعات مردم



توافق نانوشته میان ایران و آمریکا؟!
خبرگزاری آسوشــیتدپرس مدعی شد که آژانس 
بین المللی انــرژی اتمی در جدیدتریــن گزارش خود 

کاهش سرعت غنی سازی در ایران را تایید کرده است.
در گزارش آژانس  آمده است که ایران ۱۲۱.۶ کیلوگرم 
)۲۶۸ پوند( اورانیوم غنی شده تا ۶۰ درصد دارد که رشد 

بسیار کندتری نسبت به میزان قبلی دارد.
این خبرگزاری همچنین اینکه برای اولین بار در چند 
ماه اخیر، آمریکا در ماه آگوست هیچ تحریمی علیه ایران 
وضع نکرده؛ را ناشی از اجرای توافق نانوشته میان ایران و 

آمریکا ارزیابی کرده است. 
    

الجابر الصباح تأکید کرد
ضرورت حل مشکلات مرزی کویت 

با ایران و عراق 
وزیر خارجه کویت حل مسائل مرزی با ایران و عراق را 
یکی از اهداف چهارگانه وزارت خارجه کویت دانست و بر 

ضرورت حل وفصل این امر تاکید کرد.
به گزارش رویداد،۲۴ ســالم عبدالله الجابر الصباح 
در گفت وگوی تفصیلی با روزنامــه کویتی »الرأی« در 
خصوص مســائل مختلفی که دستگاه دیپلماسی این 
کشور با آن مواجه است، از جمله پرونده های اصلی روی 
میز وزارت خارجه این کشــور و میزان آمادگی آن برای 
تحرکات بین المللی و تغییراتی که جهان شاهد آن است، 

توضیح داد.
    

جعفرزاده ایمن آبادی: 
دولت رئیسی دولت تردمیلی است!

نماینده سابق رشت می گوید: دولت سیزدهم، دولت 
تردمیلی است. یعنی دولتی که خیلی می دود، ولی کارش 
آن چنان خروجی ندارد. باید به دولت گفت چرا این قدر 
سوخت مصرف می کنید در حالی که می توانید یک جا 

بنشینید و فکر کنید که چه باید کرد.
جعفرزاده ایمن آبادی می گوید: آقای رئیســی کجا 
رفت شعار به خط کردن اقتصاددان ها؟ ارائه هفت هزار 
صفحه برنامه اقتصادی چه شد؟ آقای رئیسی لطفاً نگاه 
کنید تا ببینید که برخی کالا در همین دو سال گذشته 
از ۱۰۰ درصد تا ۵۰۰ درصد افزایش قیمت داشــته اند. 
این وضعیت به خاطر این اســت که دولت تنها به دنبال 

گزارش کار است.
    

برگزاری جلسه نخست دادگاه 
مهدی یراحی 

نخســتین دادگاه »مهدی یراحی« ۱۲ شهریور در 
دادگاه امنیت اخلاقی ناحیه ۳۸ تهران برگزار شد.

به گزارش ســایت دیده بان ایران؛ بهمــن بابازاده 
خبرنگار حوزه موسیقی با اعلام این خبر گفت: این دادگاه 
راس ساعت ۱۴ در شرایطی برگزار شد که اعضای گروه 
»تاک داون« نیز در همان شعبه حضور و دادرسی شدند.

با توجه به محل دادرسی پرونده مهدی یراحی به نظر 
می رسد هیچ کدام از نهادهای امنیتی شاکی این خواننده 
نیستند و پرونده او مستقیما از سوی قوه قضاییه در حال 

پیگیری است.
هنوز هیچ گزارش و خبــری از اتهامات وارده به این 
خواننده پاپ در نخســتین دادگاه از سوی رسانه های 

رسمی و دولتی در ایران، منتشر نشده است.
    

الیاس حضرتی دبیرکل اعتماد ملی 
باقی ماند

عضو شــورای مرکزی حزب اعتماد ملی گفت: بعد 
از برگزاری کنگره چهارم حضرتــی با رای تمام اعضای 

شورای مرکزی به عنوان دبیرکل انتخاب شد.
مازیار بالائی در گفت وگو با خبرنگار ایلنا، با اشاره به 
انتخاب دبیرکل حزب اعتماد ملی گفت: دو روز پس از 
برگزاری کنگره چهارم حزب و انتخاب اعضای شورای 
مرکزی، اولین جلسه این شــورا تشکیل و آقای الیاس 
حضرتی بار رای تمامی اعضای شورای مرکزی بار دیگر 

به عنوان دبیرکل حزب اعتماد ملی انتخاب شد.
وی همچنین افزود: قرار است حضرتی در روزهای 
آتی نیز قائم مقام دبیرکل و سخنگوی حزب اعتماد ملی 

را به شورای مرکزی حزب معرفی کند. 
    

شهادت عضو سپاه پاسداران در سوریه
فرمانده ســپاه حضرت ابوالفضل )ع( شهرســتان 
بهارستان از شهادت شــهید مدافع حرم پاسدار یحیی 
رستمی از پاســداران سپاه ســاکن این شهرستان در 

سوریه خبر داد.
سرهنگ پاسدار سهیل رستمیان با تأیید شهادت 
مدافع حرم نسیم شهری در سوریه اظهار داشت: شهید 
مدافع حرم پاسدار یحیی رستمی یکی از پاسداران سپاه 
که ساکن نسیم شهر بهارســتان بود در سوریه به فیض 

شهادت نائل آمد.
فرمانده سپاه بهارســتان تصریح کرد: شهید مدافع 
حرم پاســدار یحیی رستمی متولد ســال ۱۳۵۲ بوده 
و دارای سه فرزند، دو پســر ۲۵ و ۲۲ ساله و یک دختر 

۱۴ است.

t oseei r ani . i r
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رئیس خانــه احزاب ایــران گفت: 
ارزیابی بنده این است که مشارکت پایین 
مردم به ضرر نظام است. بنابراین ما هرگز 
نباید شعار مشارکت پایین مردم را بدهیم 
و نه از آن حمایت کنیــم. ما باید تلاش 
کنیم حرف هــا و نظرات مان مقبولیت 

پیدا کند.
منوچهــر متکــی، در گفت وگو با 
خبرنگار ایلنا افزود: در عین حال تأکید 
مقام معظم رهبری است که انتخابات 
باید مشارکت خوب یا بالایی داشته باشد، 
ایشــان تعابیر مختلفی برای مشارکت 
به کار بردند. رقابتــی یعنی مخالفین  
شــما هم باید بتوانند به میدان بیایند. 
ما در خانه احزاب گفتیــم که از حضور 
سلیقه های مختلف در انتخابات حمایت 
می کنیم. این نظر سه مجموعه سیاسی 
اســت و معنای حرف ما این اســت که 
دستگاه های نظارتی باید بدانند، وقتی 
مردم پای صندوق هــای رأی می روند، 
باید سلیقه های خودشان را ببینند. ملت 
ایران، ملت تنوع طلبی است. در قومیت، 
زبان، آداب و رســوم، ادبیات، فرهنگ و 
سلایق سیاسی تنوع طلب است. اگر هر 
جمعی و هر گوشه ای از جامعه را برش 
بزنید یک نگاه سیاســی با گرایش های 
مختلفی که در آن جامعــه وجود دارد 

مشاهده می کنید.
ســخنگوی شــورای وحدت ادامه 
داد: بنابراین حرف اول  ما این اســت که 
دستگاه های نظارتی باید امکان تحقق 
رقابتی شــدن انتخابات را بدهند. اما به 
موازات همین حرف، چون این کلام را 
ما مسئولانه می زنیم، یک نکته اساسی 
وجود دارد. آن نکته اساســی این است 
که احزاب هم باید همراهی کنند. حزبی 
مته به خشخاش نگذارد، کسی را معرفی 
نکند که قطعا با توجه به ســوابق زندان 
رفتن، پرونده  داشتن و مسائل دیگر حتما 
رد می شود. یک حزب نباید در یک فرد 
خلاصه شود. باید کاندیداهای دیگری را 

هم معرفی کند که وقتی ثبت نام صورت 
گرفت، آنها هم این شانس را داشته باشند 
که اگر کســی از حزبی تایید صلاحیت 
نشد، فرد دیگر تایید صلاحیت شود تا 
امکان رقابتی شدن انتخابات را فراهم 

کند.
به گفته وی،  هر حکومت و دولتی باید 
گوش شنوا برای شنیدن نارضایتی ها و 
اعتراضات داشته باشد. مطالبه  امروز ما 
از وزارت کشور این است که چرا مجوز 
تجمعات را صادر نمی کنید تا کســانی 
که اعتراض و حرف دارند حرف هایشان 
را بزنند.اگر اعتراضات شــنیده نشود، 
قاعدتا دلسردی برای حضور در انتخابات 

به وجود می آید.
وی در پاســخ به این پرســش که 
»  آرایش سیاســی جنــاح اصولگرا در 
انتخابات مجلس شــورای اسلامی را 
چگونه تحلیل می کنید«، تصریح کرد: 
فکر می کنم پیش ثبت نــام داوطلبان 
انتخابات مجلس شورای اسلامی یک 
تابلوی خوبی از آمادگی در بین نخبگان، 

احزاب و سیاسیون برای نقش آفرینی 
در انتخابات آتی شد. البته به دلیل آنکه 
ما هنوز نمی دانیم چه کسانی ثبت نام 
کردند، نمی توانیم تقسیم بندی داشته 
باشــیم که جریان های سیاسی نسبت 
حضورشان چقدر است و یا در جریان های 
سیاسی چه چهره هایی ثبت نام کردند. 
فعلا باید صبر کنیم تا ثبت نام اصلی که از 
اواخر مهرماه شروع شود، آن زمان تصویر 

روشن تری به ما می دهد.
وی ادامــه داد: اما به لحــاظ کلی، 
جریان های سیاســی معمولا ســعی 
می کنند اگر وحدت تشــکیلاتی هم 
با یکدیگــر ندارند، نوعــی همگرایی و 
هم افزایی در انتخابات ها داشته باشند. 
شما در مجموعه جریان اصلاح طلبی 
دو، سه نوع گرایش و تعامل در موضوع 
انتخابات را می بینید. برخی می گویند 
ما تحت هر شرایطی وارد انتخابات شده 
و حضور پیدا می کنیم؛ برخی نظرشان 
این است با اینکه اعلام رسمی نکردند 
که در انتخابات شرکت نمی کنند و برخی 

دیگر نیز می گوینــد ما هنوز تصمیمی 
نگرفتیم و در حال بررســی هســتیم. 
در بین اصولگرایان وجه مشــترک این 
اســت که همه در انتخابات شــرکت 
کرده و حضــور در انتخابات را یک حق 
برای هر شــهروند و یــک تکلیف برای 
هر فرد متدین و یا هــر فرد ملی گرایی 
می دانند. یعنی حق شــان است که در 
تعیین سرنوشت شان  شریک باشند و 
تکلیف شان، تکلیف دینی یا تکلیف ملی 
است تا برای آینده کشــور و مردم شان 
حضور داشته باشــند. این دلایل اصلی 
اصولگرایان از ابتدای پیروزی انقلاب برای 
شرکت در انتخابات تا به امروز بوده است 
و براساس فرمایش حضرت امام شرکت 

در انتخابات را واجب می دانند.

جریان  تازه متولد شریان با کمک 
بذرپاش به وجود آمده  است

متکی ادامه داد: از ســوی دیگر من 
معتقدم فلســفه ایجاد یک حزب هم، 
شــرکت در انتخابات است، یعنی یک 

حزب وقتی مجوز فعالیت می گیرد، باید 
به شکل ایجابی به فلسفه وجودی خود 
نگاه کند. یک حزب چون در انتخابات 
شرکت می کند حزب است. وگرنه کسی 
مجوز بگیرد، حزب را تشکیل دهد بعد 
بگوید انتخابات را تحریم می کنم، این 
اصلا فلسفه وجودی خود را لغو می کند. 
بنابراین شخصا معتقدم احزاب باید در 
انتخابات شرکت کنند، رأی خودشان 
را بدهنــد و یک حزب، حــزب حاکم و 
یک جریان، جریان حاکم اســت. آنها 
باید طبق نظر خودشــان رأی بدهند. 
در انتخابات پیروز می شوند یا شکست 
می خورند که این هم طبیعت کار سیاسی 
و فعالیت حزبی در یک کشــور است. 
بنابراین اصولگرایان در انتخابات شرکت 

می کنند.
به گفته وی، اصولگرایان تقریبا در ۳۰ 
سال گذشته با نام ها و عناوین مختلفی 
وارد عرصه انتخابات شدند: جریان های 
همسو و آبادگران ایران اسلامی، جبهه 
متحد اصولگرایان و جمنا، شورای ائتلاف، 
جبهه پایداری و شورای وحدت از جمله 
تشکل های سیاســی جریان اصولگرا 
هستند. بنابراین امروز می توانیم بگوییم 
که جریان اصولگرا با عناوین و اســامی 
مختلفی کــه فعالیت می کنــد، امروز 
می گوید در انتخابات شرکت می کنم. 
برخی از این جریان ها، تازه متولد مانند 
شریان هستند که با کمک آقای بذرپاش 
به وجود آمده اند، شورای وحدت جریانی 
که ســه ســال پیش به وجود آمد و دو 
جریان دیگر به نام شورای ائتلاف و جبهه 
پایداری که قبل از آن بــه وجود آمدند 
از جملــه این تشــکل ها و جریان های 
سیاسی وابسته به اصولگرایان هستند. 
ممکن است مجموعه های دیگری هم 

تا انتخابات شکل بگیرند.

پیشنهاد افزایش ترکیب بانوان در 
فهرست  انتخاباتی شورای وحدت 
رئیس خانه احزاب ایــران تصریح 
کرد: ما در سه سال گذشــته به عنوان 
بخشی از جریان های اصولگرایی، روی 
دو حوزه فعال شدیم. یک حوزه، مربوط 
به انتخابات از جمله تشکیل ستادهای 
انتخاباتی و فعالیت های مربوط به آن که 

عمدتا روی انتخابات ۱۴۰۰ و ریاســت 
جمهوری متمرکز بودند. بعد از انتخابات 
۱۴۰۰ و انتخاب آقای رئیسی، ما آمدیم 
انسجام تشکیلاتی را محور فعالیت های  
خود قرار دادیم و در استان ها ایده پارلمان 
استانی را مطرح کردیم. شورای مرکزی 
شورای وحدت را در اســتان ها تعریف 
کردیم و واحد شهرها اعم از بخش، شهر و 
شهرستان را به نام شورای وحدت شهرها 
در سراسر کشور سامان دادیم. بنابراین ما 
همه ظرفیت خود بعد از انتخابات ۱۴۰۰ 
را روی کار تشکیلاتی گذاشتیم. در حال 
حاضر ما در اکثر استان های کشور شورای 
وحدت اســتانی را داریم و این شورای 
وحدت استانی، تا پایان شهریور پارلمان 
آن استان را تشکیل می دهند که بین ۵۰-

۶۰ تا ۷۰ نفر هستند و این پارلمان استانی 
۲۱ نفر از اعضای شورای مرکزی وحدت 
آن استان را تشکیل می دهد. ما با این کار 
بعد به مرحله انتخابات ۱۴۰۲ مجلس 
شورای اسلامی و مجلس خبرگان ورود 

می کنیم.
وی افــزود: هیــأت عالی شــورای 
وحدت که از سه ســال پیش جلسات 
خود را در طول این مدت برگزار کرده، 
اخیرا بحث انتخابات را در دســتور کار 
خود قرار داده اســت. ما بــا رای گیری، 
هیأت مرکزی انتخابات را برگزیدیم و 
این هیأت مرکــزی انتخابات در بحث 
گفتمان انتخابات، شعار انتخابات، ترکیب 
نمایندگان تهران و شــاخص ها برای 
نمایندگان تهران کار خود را آغاز و مورد 
بحث و گفت وگو قرار می دهد و براساس 
شــاخص هایی که تعریف می کند، ما 
نامزدهــای موردنظرمــان را انتخاب 
می کنیم. به عنوان مثــال اینکه ما در 
مجلس کمیسیون های تخصصی داریم، 
با توجه به نیاز کمیسیون باید تعدادی 
از گزینه های ما برای لیســت تهران از 
متخصصین باشند. پیشنهاد ما این است 
که ترکیب بانوان ما رقم بیشتری نسبت 
به دوره های قبل در فهرست مان داشته 
باشند. باید از اقشار مختلف نمایندگانی 
در فهرست مان داشته باشیم، بنابراین 
اینکه ترکیب نامزدهای تهران چگونه 
باشــد خود یک بحث است که ما داریم 

کارهای آن را انجام می دهیم.

متکی در گفت وگو با ایلنا: 

مشارکت پایین مردم در انتخابات به ضرر نظام است
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روی موج کوتاه

دبیر مجمع محققین و مدرســین حوزه علمیه قم 
گفت: خرج کردن بودجه های هنگفت برای اربعین در 

شرایطی که مردم گرسنه هستند، حرام است
آیت الله موســوی تبریزی، در گفت وگو با دیده بان 
ایران تاکید کرد: »اگر مراسم پیاده روی اربعین به دلیل 

ترویج افکار کربلایی و ســید الشهدا 
باشد نه به قصد نشــان دادن به عراق 
که ما هم این همه لشــکر داریم، هیچ 
اشکالی ندارد و بســیار هم پسندیده 
اســت. اگر ریاکاری، سیاست کاری و 
گروه بازی مخلوطش نباشد خیلی هم 

خوب است.«
این نماینده ادوار مجلس در پاسخ 

به اینکه آیا با وجود انتقادات مردم و شرایط اقتصادی 
کشــور، خرج کردن چنین بودجه های هنگفتی برای 
این مراسم مردمی جایز اســت، گفت: »این مراسم از 
قدیم مردمی بوده و اگر کمکی به آن اهدا شــود دیگر 
ارزشی ندارد. شاه هم می خواست این کار را بکند ولی 
مسلمانان متدین واقعی شرکت نمی کردند. اگر به این 
شکل باشد مسلما حرام اســت و نباید این کار را انجام 
دهند.« دبیر مجمع محققین و مدرسین حوزه علمیه 
قم، افزود: »در اسلام مسائل در ترازو قرار می گیرند. دو 

مطلب اگر در مقام عمل در مقابل هم قرار گرفتند باید 
آن مطلبی که در رابطه با تبلیغ اسلام و احکامش، دفاع 
از مظلومین و اخلاقیات اســلام، بیشتر موفق است را 

انتخاب کنیم.« 
به گفته وی، اگر ما کارهــای قربت علی الله بکنیم، 
کارهایی که بتواند مردم را به سوی حق، 
حقیقت، عدالت و دفــاع از جان و مال 
مردم سوق دهد، خیلی هم خوب است 
اما به شرطی که مردم از جیب خودشان 

خرج کنند.
دبیر مجمع محققین و مدرســین 
حوزه علمیه قم در ادامــه به دیده بان 
ایران ، گفت: »مســئله دیگر این است 
که مســئولین با کارهای خودشــان باید مــردم را به 
سمتی ببرند که خودشان انتخاب کنند. امام حسین 
)ع( اصل هدفش این بــود که همه را حســینی کند 
بدین معنا کــه از همه می گذرد بــرای مردم، عدالت، 
پیشــرفت اســلام و برای آنچه حضرت رسول )ص( و 
حضرت امیر )ع( می خواســتند که عدالــت، ایمان و 
اعتقاد به روز قیامت بود. لذا از گذشته علما بزرگ کمک 
 می کردند برای ترویج دین نــه ترویج رئیس جمهور 

و شخص.«

دبیر مجمع محققین و مدرسین حوزه علمیه قم: 

صرف بودجه های هنگفت برای اربعین، حرام است

گفت وگو

دولت سوئد دیروز )دوشنبه( اعلام کرد که یک شهروند 
سوئدی سی  و چند ساله بیش از یک سال است که در ایران 
بازداشت شده است. سوئد همچنین خواستار آزادی فوری 
او شد. به گزارش ایسنا، خبرگزاری آسوشیتدپرس نوشت 
دولت سوئد هویت این فرد را اعلام نکرد اما روزنامه نیویورک 

تایمز صبح امروز در گزارشــی نوشــت 
که »یوهان فلودروس« یک شــهروند 
سوئدی است که برای دستگاه دیپلماسی 
اتحادیه اروپا کار می کرده و ۵۰۰ روز است 
که در ایران در بازداشت به سر می برد. این 
روزنامه به نقل از منابع ناشــناس نوشت 
که فلودروس در یک ســفر خصوصی به 
ایران آمده بود که سال گذشته دستگیر 

شد. »ناصر کنعانی« سخنگوی وزارت امور خارجه ایران 
در نشســت خبری دیروز خود گفت که هیچ اطلاعی از 
این پرونده ندارد. وزارت امورخارجه سوئد در یک ایمیل 
بازداشت یک شهروند این کشور در ایران را تائید کرد اما 
جزئیاتی درباره وی ارائه نداد. این وزارت خانه خاطرنشان 
کرد: وزارت امورخارجه و سفارت سوئد در تهران به شدت 
روی این پرونده کار می کنند و بــا اتحادیه اروپا در تماس 
نزدیک هستند. وزارت امورخارجه سوئد همچنین مدعی 
شد که »این فرد به طور خودســرانه بازداشت شده و باید 

هرچه فوری آزاد شود«. این وزارت خانه در ادامه تاکید کرد 
موضوع به مقامات ایرانی ابلاغ شده است اما برای جلوگیری 
از پیچیده شدن تلاش ها برای آزادی او و به دلایل محرمانه، 
در حال حاضر نمی تواند وارد جزئیات بیشتر شود. روزنامه 
نیویورک تایمز در گزارش خود نوشته بود که فلودروس 
چندین سمت در اتحادیه اروپا، از جمله در 
سرویس اقدام خارجیاین اتحادیه داشته 
است. همچنین »پیتر استانو« سخنگوی 
کمیسیون اروپا بدون ارائه اطلاعات درباره 
نام این فرد و مشــخصات او اعلام کرد که 
از بازداشت یک ســوئدی در ایران مطلع 
شــده در حال همکاری نزدیک با دولت 
ســوئد روی این موضوع است. استانو نیز 
بازداشت این فرد را »غیرقانونی« خواند و مدعی شد که این 
پرونده باید به عنوان روند نگران کننده بازداشت خودسرانه 
اتباع اتحادیه اروپا یا اتباع دوتابعیتی اتحادیه اروپا به دلایل 
سیاسی دیده شــود. وزارت اطلاعات جمهوری اسلامی 
ایران مرداد ماه سال گذشــته اعلام کرده بود که سربازان 
گمنام امام زمان)عج(، یک تبعه  سوئد را به اتهام جاسوسی، 
شناسایی و بازداشت کردند. وزارت اطلاعات اعلام کرده بود: 
متهم مذکور دارای سابقه سفر به اراضی اشغالی رژیم غاصب 

صهیونیستی پیش از عزیمت به ایران بود.

گزارش

نیویورک تایمز اعلام و کنعانی ابراز بی اطلاعی کرد؛

 ۵۰۰ روز بازداشت کارمند سوئدی اتحادیه اروپا در ایران

عضو حزب موتلفه با تاکید بر اینکه سهم خواهی سم مهلک در 
ائتلاف های انتخاباتی است، می گوید: به نظر می رسد اصولگراها 

در این دوره ۵ لیست ارائه می دهند.
به گزارش خبرآنلاین، » تعدد لیست ها به معنای سهم خواهی 
است« این گزاره ای است که از سوی حمیدرضا ترقی از اعضای 
شورای مرکزی حزب موتلفه، در بحبوبه گعده های انتخاباتیِ 
اصولگرایان برای مجلس ۱۴۰۳ مطرح شده است. او بر این باور 
است که ظهور جبهه ها، جریانات و گروه های مختلف می توانند از 
یک سو در تکمیل و اصلاح گفتمان جریان انقلاب کمک کننده و 
از سوی دیگر در حل مسائل مختلف کشور، راه حل های مفیدی 

ارائه کنند.

موتلفه دنبال قدرت نیست
عضو حزب موتلفه تصریح می کند: برخی احزاب تنها به دنبال 

پیروزی کاندیدای خود هستند اما موتلفه دنبال قدرت نیست.
وی ادامه می دهد: تاکنون نیز که در جمع نیروهای انقلاب 
و اصولگرا حرکت کردیم به این دلیــل بوده که وقتی نیروهای 
اصولگرا و انقلاب از هر جریان و حزبی وارد مجلس شوند ما آنها 
را نیروی خودمان تلقی می کردیم نه اینکه چون در تشکیلات 
دیگری بودند آنها را قبول نداریم چون به لحاظ مبانی فکری و 

اعتقادی به ما نزدیک بوده است آنها را می پذیریم.
عضو حزب موتلفه معتقد است: اینکه بعضی از احزاب فقط 
به دنبال این موضوع هستند که نامزد خودشان پیروز شود و یا 

رأی بیاورد و اگر رأی نیاورد به نوعی آن را مصیبت تلقی می کنند 
و یا ادعا کنند نتوانستند سهم به دست آورند این گونه دیدگاه ها 
تاکنون در موتلفه مطرح نبوده است مبنی بر اینکه خودمان را در 
سطح احزابی که مثل دو تا تیم در رقابت های سیاسی با یکدیگر 

بازی می کنند قرار دهیم.
ترقی می گوید: وقتی یک حزب ائتــلاف و یا وحدتی را می 
پذیرد براساس شاخص ها و معیارهایی که مورد تایید همه است 

همه افراد مورد بررسی قرار می گیرند  در واقع اصل مهم این است 
که منصفانه، منطقی و عادلانه، افراد به دقت مورد بررسی قرار 
گرفته و یک جریان از داخل ائتلاف فشار نیاورد که افراد خارج 
از آن چارچوب، در لیســت قرار بگیرند. به هر حال بسیاری از 
افرادی که در لیست ها قرار می گیرند تاکنون کسانی بودند که 
هیچ شاخصه برتری نسبت به افراد دیگر داشتند و نه طبق آن 
شــاخص ها و معیارها، اولویت و نمره بیشتری نسبت به بقیه 
داشتند بنابراین این مســائل ائتلاف را از آن نتیجه ای که همه 

مطالبه می کنند دور کنند.
به زعم این فعال سیاسی، به هر حال تعدد لیست ها به معنای 
سهم خواهی است وقتی لیست های جداگانه ارائه می شود به این 
معناست که آن گروه سهم خود را به دست نیاورده است. ترقی 
تصریح می کند: به نظر من ارائه لیست ها متعدد نه تنها آسیب 
زاست، بلکه سمّ مهلکی برای کشور است هر چند جریانات انقلاب 
منسجم تر حرکت کنند موفقیت بیشتری به دست خواهند آورد.

ترقی: 

اصولگراها با ۵ لیست وارد انتخابات می شوند 
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خبر اقتصادی

مشاور وزیر جهاد کشاورزی اعلام کرد: 
حذف ارز ۲۸۵۰۰ تومانی 

محصولات دامپزشکی
مشــاور وزیــر جهاد 
کشــاورزی در نامــه ای 
خطــاب به سرپرســت 
معاونت توسعه بازرگانی 
این وزارتخانــه از حذف 

ارز ۲۸۵۰۰ تومانی محصولات دامپزشکی خبر داد. 
به گزارش انتخاب، شــاهرخ رمضان نژاد در این 
نامه به تاریخ ۵ شهریور ۱۴۰۲ اعلام کرده است: پیرو 
جلسه مورخ ۲۷ مرداد ۱۴۰۲ که با حضور نمایندگان 
معاونت امور تولیدات دامی، سازمان دامپزشکی کشور، 
سندیکای تولیدکنندگان و صادرکنندگان داروی 
دامپزشکی و انجمن صنفی تولیدکنندگان مکمل 
و کنسانتره دام، طیور و آبزیان برگزار شد، باتوجه به 
درخواست انجمن های تولیدی مذکور مقرر شد، کلیه 
اقلام دامپزشکی )دارو، واکسن، افزودنیها مواد اولیه 
دارویی دامپزشکی، مکمل، کنسانتره و ...( به تالار دوم 

ارزی منتقل شود.
    

دستور وزیر اقتصاد:
صادرات غیرنفتی 

مشمول مالیات ۲  درصدی شوند
وزیر اقتصاد خواستار 
اخذ مالیات علی الحساب 
دو درصــدی از صادرات 
مواد و محصولات معدنی، 
صنایع معدنــی فلزی و 

غیرفلزی، محصولات نفتی، گازی و پتروشیمی شد. به 
گزارش ایسنا احسان خاندوزی در مکاتبه ای با رییس 
کل گمرک خواستار وصول مالیات علی الحساب دو 
درصدی از صادرات غیرنفتی موضوع بند ز تبصره ۶ 

قانون بودجه ۱۴۰۲ شد. 
این مالیات همزمان با عــوارض موضوع بند یاد 
شــده به میــزان دو درصــد ارزش کالای صادراتی 
وصول خواهد شــد. میزان قطعی ایــن عوارض در 
دستورالعملی که توسط وزارت صنعت، معدن و تجارت 
با همکاری وزارت نفت و معاونــت علمی، فناوری و 
اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری ظرف دو ماه پس 
از لازم الاجرا شدن این قانون تهیه می شود و به تصویب 

هیئت وزیران می رسد تعیین خواهد شد.
    

برکناری جنجالی رئیس کل بیمه 
مرکزی پس از افشای اطلاعات مردم

پس از هک اطلاعات 
مشتریان ۱۶ شرکت بیمه 
ای و فروش ۱۱۵ میلیون 
رکورد اطلاعات سجلی 
و هویتی مردم، بهزاد پور، 

رئیس کل بیمه مرکزی از سمت خود برکنار شد.
به گزارش اقتصاد۱۰۰، علی اســتاد هاشمی که 
پیش از این معاون نظارت بیمه مرکزی بود به پیشنهاد 
وزیر اقتصاد و با رای هیات وزیران جانشین وی شده 

است.
علاوه بر سســتی نهاد ناظر بیمه کشــور در عدم 
نشت اطلاعات هویتی بیمه گذاران، تخلفات سابق 
بهزادپور در دوره مدیریت فرشباف بویژه در شرکت 
سرمایه گذاری بیمه در کنار عدم نظارت و کفایت لازم 
برای مدیریت بیمه اربعین با انعقاد قراردادهای پرشائبه 
از جمله مواردی است که وظیفه وزارت اقتصاد برای 
نظارت بر عملکرد رئیس کل جدید بیمه مرکزی را 

سنگین تر می کند.
    

نرخ رسمی تورم در ترکیه 
به ۵۸  درصد رسید

نــرخ رســمی تورم 
برای دومین ماه متوالی 
در ترکیــه افزایش یافت 
و به ۵۸ درصد رسید. این 
افزایش نرخ تورم پس از 

افزایش قابل ملاحظه مالیات و افت شدید ارزش لیر 
ترکیه رخ داده است. پول ملی ترکیه در تقریبا چهار ماه 

گذشته یک چهارم ارزش خود را از دست داده است.
این افزایش باعث تشدید فشــار به بانک  مرکزی 
ترکیه برای افزایش نرخ سود بانکی می شود، اقدامی 
که رجب طیب اردوغان مخالفت علنی خود را با آن 
اعلام کرده است. این رویکرد رئیس جمهور ترکیه با 
انتقادهای زیادی روبرو بوده و برخی ناظران، خود آن 
را عامل بحران اقتصادی ترکیه می کنند. سال گذشته 
میلادی پس از اینکه آقای اردوغان دستور به کاهش 

نرخ بهره داد، تورم تا ۸۵ درصد افزایش یافت.
نرخ تورم سالانه در ترکیه تابستان دو سال پیش 
)ژوئن ۲۰۲۱( حدود ۵/۱۷ درصد بود اما پس از آنکه 
بانک مرکزی چند بار متوالی نرخ سود بانکی را کاهش 
داد تورم ســیر صعودی پیدا کــرد و ارزش پول ملی 

بشدت سقوط کرد.

مســئله خلق پول و نقدینگی از بحران ها و 
چالش هایی است که دولت سیزدهم در اقتصاد 
ایران بیش ازپیش به وجود آورد و وضعیت اقتصاد 
را بحرانی تــر کرد؛ اما نتیجه این سیاســت در 
معیشت مردم و درآمد طبقات مختلف چگونه 

نمود پیدا می کند؟
عضو کمیسیون برنامه و بودجه در خصوص 
وضعیت اقتصادی گفته اســت: این وضعیت 
اقتصادی بد و عبارت است از عدم ثابت اقتصادی 

و تورمی که غیرقابل انکار است. 
حسینعلی حاجی دلیگانی افزوده: روزانه ۶ 
هزار میلیارد تومان خلق پول می شــود و از این 
۶ همت ۷۰ درصد آن به جیــب ۰.۸ درصد از 
جامعه می رود و ۳۰ درصد مابقی آن برای ۹۹.۲ 
درصد جامعه است. این شرایط باعث می شود 
که همه احساس کنیم که بخشی از دارایی مان 

را از دست دادیم. 
وی ادامه داد: در حوزه انتخابیه شهرســتان 
شاهین شــهر و میمه هر روز مردم ۳۶ میلیارد 
تومان ضرر می کنند، یعنی از دارایی شان کسر 
می شود یعنی از خریدشان کاسته می شود. به 
همین دلیل است که ثبات اقتصادی نداریم. به 
همین دلیل است که مردم در تامین معیشتشان 
مشکل دارند. متاسفانه یکی از خاستگاه های این 

موضوع همان وزارت اقتصاد است.  نماینده مردم 
شاهین شهر در انتقاد از سیاست های اقتصادی 
دولت سیزدهم تصریح کرده: در صحبت هایم 
به رئیس جمهور گفتم که دو سیاســت در تیم 
اقتصادی دولت حاکم است، سیاست ریاضتی 
و سیاســت کنترل نــرخ ارز در بانک مرکزی 
 که هیچکــدام راه حل مشــکلات اقتصادی 

کشور نیست.

دارایی   بانک ها   واقعی   نیستند
اصلی ترین عاملی که می تواند ارزش پولی 
را در طول زمان حفظ کند ســنجاق شدن به 
یک منبع غیرقابل تغییر است که در کشور ما 
وجود ندارد و عملا پول ما به هیچ چیزی سنجاق 
نیست. اگر به دارایی های بانک مرکزی نگاه کنیم 
می بینیم که دارایی های این بانک واقعی نیست. 
برای مثال اگر ارز منظور شده، این ارز در اختیار 
بانک مرکزی نیست بلکه مربوط به دولت بوده 
و در بانکی اســت که دولت اجازه برداشت آن 

را ندارد. 
معمولا در این شــرایط دولت ارز غیرقابل 
برداشــت را به بانــک مرکزی می فروشــد. 
ســپس بانک مرکزی با چاپ اسکناس به ریال 
معادل ســازی کرده و در اختیــار دولت قرار 
می دهد؛ درست است که دولت نتوانسته ارز را 
وارد کشور کند اما معادل ریالی اش را دریافت 

کرده است. این نشان دهنده این است که عملا 
ریال وابسته به یک منبع غیرقابل تغییر نیست. 
طبق قانون ابتدا باید ارز وارد شده تحویل بانک 
مرکزی شود، سپس بر اساس قاعده های خاص 

معادل ریالی آن ارز اسکناس چاپ شود.
بی انضباطی در برداشــت و خرج پول و دوم 
خلق پول اعتباری توســط بانک های تجاری 
منجر به اضافه برداشت از منابع بانک مرکزی 
می شــود. نتیجه افزایش نقدینگی خلق پول 
کاربر و رســیدن نقدینگی به بیش از پنج هزار 
میلیارد تومان است. اگر منابع برای دولت کافی 
نباشد ناچار به خلق پول است. دولت و مجلس 
هر دو سیاستگذار مالی هستند و با هم هزینه ها 
را طراحی می کنند. اگر آنها از میران پولی که در 
اختیار دارند اطلاع داشته باشند نباید هزینه های 

اضافی طراحی کنند.

وضعیت   خلق   پول  در  دولت   سیزدهم
آمار نقدینگی بعد از اعمال تحریم ها وضعیت 
خوبی را نشان نمی دهد. بنابر آمار منتشر شده از 
سوی بانک مرکزی حجم نقدینگی در اقتصاد 
ایران طی سال ۹۹ نسبت به ســال ۹۸، ۴۰.۶ 
درصد رشد داشته است. در سال ۱۴۰۰ میزان 
نقدینگی رشــد ۳۹.۷ درصدی را تجربه کرد. 
برخی کارشناسان معتقدند چاپ پول و افزایش 
پایه پولی پاشنه آشیل دولت ابراهیم رئیسی و 

تیم اقتصادی اوست. پیمان مولوی، کارشناس 
اقتصادی اواخر ســال پیش اظهــار کرده بود: 
نقدینگی از ۵۵۰ هزار میلیارد تومان گذشــته 
است؛ یعنی از ابتدای سال هر ثانیه ۴۵ میلیون 

تومان توسط دولت خلق می شود.
این در حالی اســت که دولت مدعی مهار 
نقدینگی و خلق پول است. طبق آمارهای دولتی 
در چهار ماهه اول سال جاری نقدینگی معادل 
۵.۶ درصد رشد یافته است که این رقم به میزان 
قابل توجهی کمتر از رشد نقدینگی هدف گذاری 
شده برای چهار ماهه اول ســال ۱۴۰۲ است. 
همچنین نرخ رشــد ۱۲ ماهــه نقدینگی در 
پایان تیرماه ۱۴۰۲ با ۹.۹ واحد درصد کاهش 
نسبت به دوره مشابه ســال قبل )معادل ۳۷.۴ 
درصد تیرماه( به ۲۷.۵ درصد رسید که به عقیده 
موافقین دولت حاکی از اهتمام و تمرکز بانک 
مرکزی بر اجرای سیاســت کنتــرل مقداری 
ترازنامه  بانک ها و کنترل رشد خلق پول بانک ها 
و به تبع آن رشد نقدینگی در هر سال بوده است.

عمده   خلق   پول   از  طریق   وام  
صورت    می گیرد

اســتادیار دانشــگاه علامه طباطبایی در 
گفت وگو با »توسعه ایرانی« تصریح کرد: عمده 
خلق پول از طریق وام های بانکی صورت می گیرد 
و نقدینگی و چاپ پول سهم ناچیزی در این میان 

دارند. به همین دلیل اســت که اقلیتی عمده 
این پول خلق شــده را تصاحب می کنند چون 
دسترســی دهک های بالاتر برای دریافت وام 
راحتتر است و عمده پول خلق شده دست این 

دهک هاست.
علی مزیکی در خصوص علت افزایش خلق 
پول تاکید کرد: در حقیقت خلق پول زیاد دست 
سیاستگذاران داخلی نیست چون تا حد زیادی به 
این بستگی دارد که تا چه حد به منابع دسترسی 
دارند. قیمت دلار از طریق کانال هایی اثر خود 
را بر هزینه ها می گذارد و سیاستگذاران عمدتا 

دیگر به منابع ارزی دسترسی ندارند.
 او عمده دلایل خلق پول را سیاسی دانست.

دولت   از  شرایط  جدید  وام    می گوید
سخنگوی دولت سیزدهم ۱۲ شهریور  اظهار 
کرد: خیلــی از بانک های ما زیان ده هســتند، 
خلق نقدینگی و هدایت به سمت بخش مولد 
ندارد. دولت برای همه اینها برنامه دارد. بیشتر 
بانک های دولتی ما زیان ده بودند اما با جلوگیری 
از ریخت و پاش ها بدهی هــای بزرگ دولت به 
بانک ها را تسویه کردیم. همچنین بانک مرکزی 
برای ناترازی بانک ها که موجب خلق پول می شد 
برنامه ریزی کرد. علی بهادری جهرمی در برنامه 
بدون توقف شبکه سه ســیما شرایط دریافت 
وام های خرد زیر ۱۰۰ میلیون تومان را اعلام کرد 
و گفت اگر برای چنین وام هایی بانک ها ضامن 
خواستند مشــکل را به معاونت بانک مرکزی 
گزارش دهید. اگر وام قانونا به شما تعلق می گیرد 
و در نحوه پرداخت سخت گیری می کنند حتما 

باید به بانک مرکزی گزارش کنید.
این شرایط جدید وام  به نظر می رسد عمدتا 
به سود طبقات دهک پایین و متوسط باشد اما 
وضعیت وام ها در اقتصاد ایران به شکل دیگری 
اســت. عمده وام های بانکی متعلق به عده ای 
است که به اندازه این طبقات نیاز ندارند اما به آنها 
اعطا می شود. این در حالی است که بانک ها برای 
دریافت قسط از مشــتریان معمولی ریزبینی 
دارند اما وضعیت پرداخت وام ابربدهکاران بانکی 

در اقتصاد برای همه مشخص است.
نتیجه خلق پول و نقدینگی و افزایش پایه 
پولی هم برای اقتصاددانان از روز روشن تر است. 
تمام این اوضاع به تورمی منجر می شود که آن 
اقلیت بهره مند به مدد دریافت سهم عمده خود 
از این نقدینگی در آن ضرر نمی کند و شاید حتی 
غنی تر شود؛ اما برای طبقاتی که به ۳۰ درصد 
منابع دسترسی دارند به معنای کاهش قدرت 
خرید و نابودی پول و معیشت و اقتصاد آنهاست. 
در ارزیابی این سیاست ها باید پرسید آیا دولتی 
که ادعای حمایت از محرومان را دارد و رئیس 
آن خود را ســید محرومان نامیده است به نفع 
محرومان و عموم مردم عمل می کند یا سعی 
در پر کردن جیب اقلیتی محدود به اندازه ۰.۸ 

درصد دارد؟

گردش ۶ هزار میلیارد تومان پولی که روزانه »خلق« می شود، در دست چه کسانی است؟

سیاسیکاریدراعطایوامبهاقلیتیبهرهمند

ابراهیم رئیســی فعالیت های تبلیغاتی خــود را در بهار 
انتخابات، با وعده ساخت هر سال یک میلیون مسکن برای 
جوانان، خانه اولی، دهک های کم درآمد شــروع کرد اما بهار 
که تمام شد، در پاییز این وعده ها هم رنگ باختند و زرد شدند 
بطوری که در اولین عقب نشینی مرحوم »رستم قاسمی« وزیر 
سابق راه و شهرسازی در پاییز ۱۴۰۰ اعلام کرد که ساخت یک 
میلیون مسکن در سال معنی ندارد و نمی شود که سال اول 
یک میلیون ساخته شود و سال دوم یک میلیون دیگر ساخته 
شود. می دانید که ساخت مسکن در کشور معمولا یکسال و 
نیم طول می کشد. برنامه وزارت راه و شهرسازی اجرای طرح 
نهضت ملی مسکن در دو بخش دو میلیونی است تا بتوان در 
پایان دولت ســیزدهم، وعده دولت را در خصوص مسکن به 

مرحله عمل رساند.

به گزارش ایلنا، پس از درگذشت قاســمی، اجرای قول 
رئیسی به مردم بر دوش مهرداد بذرپاش افتاد؛ ورود بذرپاش 
به این وزارتخانه با حاشــیه  هایی همراه بود گفته می شــد 
وی به دلیل همین وعده سنگین ساخت ۴ میلیون مسکنِ 

رئیس جمهوری تمایلی به حضور در وزارت خانه را ندارد. اما 
بذرپاش از مدیران جوان دولت ســیزدهم و مدیر جوانتر در 
دولت احمدی نژاد، در همان جلسه رای اعتماد آب پاکی را بر 
دست منتقدان نحوه اجرایی پروژه نهضت ملی مسکن ریخت 
و گفت :» ۴ میلیون مسکن ضرب در ۱۰۰ مترمربع می شود 
۴۰۰ میلیون مترمربع و اگر میانگین متری ۷ میلیون تومان 
محاسبه شود عددی معادل ۲ هزار و ۸۰۰ همت می شود و این 
در حالی است که بودجه ســال جاری حدود یک هزار و ۵۰۰ 
همت است. بنابراین باید پاسخ دهیم مشکل کجاست و وزارت 
راه چه کاری برای تأمین مالی دو هزار و ۸۰۰ همت باید انجام 
دهد. حتماً نمایندگان در جریان تصویب قانون جهش تولید 

مسکن مفروضات را بررسی کردند.«
پس از جلب رای اعتماد، بذرپاش کمتر در دید خبرنگاران 

قرار گرفت تا پاسخگوی انتقادات درباره روند اجرای نهضت 
ملی مسکن باشد به طوری که حتی یکی از برنامه های خبری 
صدا و سیما هم به این موضوع انتقاد داشت که پس از آن، وزیر 
جوان برای اولین بار و البتــه آخرین بار -تا لحظه تنظیم این 
گزارش- در حیاط دولت در جمع خبرنگاران حضور پیدا کرد.

اما زمان تحقق وعده مرحوم قاســمی که رسید و دولت 
طبق توافق شورای عالی مسکن باید دو میلیون مسکن را به 
متقاضیان تحویل می داد، از دو میلیون واحد تنها ۱۵۰ واحد 
مســکونی را در هفته دولت تحویل داد یعنی چیزی نزدیک 

به هیچ.
البته پیش از آن رئیس جمهوری زمینه اعلام این بدعهدی 
را آماده کرده بود و اردیبهشت ماه در سفر به خوزستان اعلام 
کرد: »برخی در سخنان خود می گویند شــما قول داده اید 
سالی یک میلیون واحد مسکن بسازید. من در پاسخ عرض 
می کنم سالی یک میلیون مسکن نیاز کشور است؛ آنهایی هم 
که سال های قبل نیز مسکن نساخته اند باید پاسخگو باشند. 
حداکثر سالی ۲۵۰ هزار واحد شــهری و روستایی ساخته 

شده است.«  

مروری بر اجرای طرح نهضت ملی مسکن؛

دستاورد دولت در تحویل واحدهای مسکونی تقریبا هیچ است

گزارش

رئیس اتحادیه شرکت های مسافربری اظهار داشت: امروز با افرادی تحصیل 
کرده و حتی خلبان مواجه هستیم که به دنبال دریافت گواهینامه رانندگی پایه 

یک هستند تا بتوانند مهاجرت کنند.
احمدرضا عامری در گفت وگو با ایلنا تاکید کرد: در حال حاضر برخی از کشورها 
به رانندگان در بخش حمــل و نقل باری هم اقامت و هم حقــوق چند هزار دلار 
پرداخت می کند و ما امروز با افرادی تحصیل کرده و حتی خلبان مواجه هستیم 
که به دنبال دریافت گواهینامه رانندگی پایه یک هستند تا بتوانند از این طریق به 
آن کشورها مهاجرت کنند. آن کسی که گواهینامه پایه یک داشته باشد می تواند 

راننده اتوبوس و کامیون باشد و فرصت مهاجرت دارد. 
 او با اشاره به واردات ۵ هزار اتوبوس و با بیان اینکه دولت برای نوسازی و توسعه 

ناوگان باید شــرایط حمایتی ایجاد کند، ادامه داد: با ایــن گرانی ها کدام راننده 
می تواند اتوبوس وارداتی خریداری کند؟ در این شرایط باید اقداماتی انجام دهند 
که انگیزه سرمایه گذاری در این بخش ایجاد شود وگرنه با قیمت های دستوری 
بلیت و طولانی شدن مدت زمان بازگشت سرمایه، رغبتی برای توسعه ناوگان ایجاد 
نخواهد شد. البته با این تورم در کشور بازگشت سرمایه ای برای فعالان در حمل و 

نقل جاده ای وجود ندارد.
عامری افزود: هر چند تقاضا برای خرید اتوبوس در کشور وجود دارد اما قدرت 
خرید وجود ندارد از این رو تقاضا چشمگیر نیست و در داخل هم تولیدی نداریم که 
متقاضی بتواند از خرید داخل استفاده کند. در حال حاضر هیچ برآوردی از قیمت 
اتوبوس های وارداتی نداریم چراکه قیمت آنها دلاری است و نمی دانیم در آن زمان 

نرخ دلار در کشور چقدر است. هنوز هم اتوبوسی وارد نشده و اساسا نمی دانیم چه 
زمانی قرار است این ۵ هزار دستگاه اتوبوس وارد شوند.   

رئیس اتحادیه شرکت های مسافربری اعلام کرد:

افزایش مهاجرت رانندگان در پی قدرت خرید پایین آنها

گفت وگو

رامتین موثق

استادیار دانشگاه علامه 
طباطبایی در گفت وگو با »توسعه 
ایرانی« تصریح کرد: عمده خلق 

پول از طریق وام های بانکی 
صورت می گیرد و نقدینگی و چاپ 

پول سهم ناچیزی در این میان 
دارند. به همین دلیل است که 

اقلیتی عمده این پول خلق شده را 
تصاحب می کنند چون دسترسی 
دهک های بالاتر برای دریافت وام 

راحتتر است و عمده پول خلق 
شده دست این دهک هاست
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اخبار کارگری

باز هم یک معدن زغال سنگ »قتلگاه 
کارگران« شد. عصر دوازدهم شهریور، 
شــش کارگر در تونــل رزم جاه معدن 
زغال سنگ البرز شرقی )طزره( به دلیل 
اجتماع ناگهانی گاز، زیــر آوار مدفون 
شدند. این کارگران ساعت ها میان مرگ 
و زندگی دست و پا زدند اما عاقبت جان 
ســالم به در نبردند. در ساعات آغازین 
بامداد روز دوشــنبه و بعــد از حدود ۹ 
ســاعت ماندن زیر آوار، اجســاد شش 

کارگر بیرون کشیده شد.
گفته می شود عمق تونلی که انفجار 
در آن رخ داده ۷۰۰ متر است و حادثه در 
عمق ۴۰۰ متری آن رخ داده اســت. به 
روال همیشه »علت حادثه« همچنان 
در دســت بررسی اســت و روزها طول 
می کشــد تا یک گــزارش تخصصی با 
ادبیات کارشناسانه بیرون بیاید اما هیچ 
زمان مقصران واقعی این دست حوادث 

شناسایی و مجازات نمی شوند.

اخبار ضد و نقیض
 در ساعات اولیه حادثه

عصر دوازدهم شــهریور ماه، شش 

کارگر باســابقه و قراردادی شــرکت 
البرز شــرقی، خیلی ناگهانی در تونل 
محل کارشــان جان خود را از دســت 
دادند. اخبار ساعات اولیه متناقض بود. 
کانال های خبری و رسانه ها از عملیات 
امداد و نجــات و تداوم ایــن عملیات 
خبر می دادند؛ عملیاتی که هیچ زمان 
نتوانسته جان کارگران مدفون زیر آوار 
معادن را واقعاً نجــات دهد. ۴۳ کارگر 
معدن زمستان یورت را یادمان نرفته که 
مرگ به ناگهان گریبان شان را گرفت. 
بعد از آن، معادن کشور باز هم حوادث 

مرگبار بسیار داشتند.
همچنین مرگ شش کارگر، اولین 
حادثه مرگبار در معدن زغال ســنگ 
البرز شرقی نیست. ۱۲ ظهر روز شنبه 
یازدهم اردیبهشت ماه ۱۴۰۰، در تونل 
شماره ۴۲ معدن بزرگ طزره، دو کارگر 
جوان ۳۰ و ۳۵ساله حبس شدند و بعد از 
گذشت شش روز، بالاخره امدادگران 

توانستند جسد آنها را بیرون بکشند. آن 
زمان دو کارگر پیمانــکاری به نام های 
میلاد روشنایی و ســیداصغر افضلی از 
دامغان، جان خود را از دست دادند. کمی 
در زمان جلوتر می آییم. پانزدهم اسفند 
۱۴۰۱، منابع کارگری در استان سمنان 
از زخمی شدن ۴ کارگر بر اثر انفجار در 
معدن زغال ســنگ طزره خبر دادند. 
همان موقع کارگران گفتند که این واحد 
معدنی به صورت خصوصی فعالیت دارد 
و مسائل ایمنی در آن به درستی رعایت 
نمی شود. در این چند سالی که از فعالیت 
این واحد معدنــی می گذرد، نظارت بر 

فعالیت معدن بسیار کم بوده است.
حالا شش ماه بعد، حادثه دردناک 
دیگری منجر به مرگ شش کارگر شده 
است. پس از حادثه، به سراغ همکاران 
آنها رفتم. یکی از کارگران معدن طزره 
می گوید: کارگــران متوفی، قراردادی 
بودند و با خود معدن قرارداد داشتند. این 

حادثه خیلی ناگهانی رخ داده و مشخص 
نیست چرا وقتی تونل دو تا تهویه داشته، 
گاز آن چنان جمع شده که به مرگ شش 

کارگر انجامیده؟
به گفته این کارگــر، تجمع گاز در 
معدن زغال سنگ البرز شرقی، قبل از 
این باز هم اتفاق افتاده. او می گوید: چند 
سال قبل، همین اجتماع گاز منجر به 
مرگ یک کارگر شد، مشابه این حادثه 

بارها رخ داده است.
همکاران این شش کارگر می گویند 
متوفیان همه متاهل و پدر چند فرزند 
بوده اند. همگی از کارگران پرســابقه 
معدن بوده اند که بلااســتثنا قرار بوده 
یکی دو ســال دیگر بازنشست شوند. 
۵ کارگر متوفی ســاکن دامغان و یکی 

ساکن شاهرود بوده است.
بعد از حادثــه، معدن طزره تعطیل 
شده اســت. کارگران می گویند امروز 
که سرکار رفتیم گفتند تعطیل است. 

گویا وزیر کار آمده، نوشدارو بعد از مرگ 
سهراب! احتمالاً تا آخر هفته هم کار ما 

تعطیل است.
به سراغ »قنبری« سرپرست شرکت 
معدن البرز شرقی طزره رفتم. او در پاسخ 
به این سوال که چرا این اتفاق افتاد و مگر 
معدن تهویه و ایمنی کافی نداشــت، 
گفت: همان صبح روز حادثه، جلســه 
داشتیم. در آن زمان، هیچ نقطه بحرانی 
در هیچ جای معدن وجود نداشــت. در 
ارتباط با حادثــه، تحلیل های اولیه ما 
وجود یک حفره گازی را نشان می دهد 
اما علت واقعی حادثه در دست بررسی 
 اســت و کارشناســان آن را به زودی 

اعلام می کنند.
سرپرســت معدن طــزره افزود: 
حفره های گازی قابل شناسایی و تحلیل 
نیستند. بازرس کار ما تا ۱۰ دقیقه قبل 
از حادثه، کنار دست این عزیزان بوده و 
میزان سنجش گاز را صفر اعلام کرده. 
۱۰ دقیقه بعد، در دقایق پایانی شیفت 
کار، هنگام خروج کارگران این حادثه رخ 
داده بنابراین احتمالاً تصاعد گاز و ایجاد 

حفره  گازی عامل حادثه بوده است.
قنبری می گویــد حفره های گازی 
قابل شناسایی و پیش بینی نیستند. از 
او می پرسم پس چطور در معادن ژاپن و 
نروژ و کشورهای پیشرفته و ایمن، چنین 
حفره های مرگباری ایجاد نمی شــود 
و چطور حفره ای ایجاد شــده که شش 
کارگر را به سادگی به دام مرگ انداخته؟ 
سرپرست معدن در پاســخ می گوید: 
تصاعد آنی گاز رخ داده. این یک بحث 
کاملًا تخصصی است. کارشناسان باید 
موضوع را با دقت بررســی کنند و اصل 

موضوع را بشکافند.

سوالاتی که بی پاسخ می ماند
همان ساعات اولیه صبح سیزدهم 
شهریور به سراغ »حسینی« سرپرست 
واحد ایمنی معدن طزره رفتم. این مقام 
مسئول حاضر نشد اطلاعاتی در اختیارم 
قرار دهد. گفت که اطمینــان ندارم از 
کجا تمــاس می گیریــد! تماس های 

بعدی با این فرد مســئول هم همگی 
بی پاسخ ماند!

»بهروز افروز«، »قربانعلی کمال«، 
»حســین غزائیان«، »حمید ایزدی«، 
»ابوالفضل غنایــی« و »محمد نعیمی 
صفت« کارگرانی هستند که حوالی ظهر 
روز یکشنبه برای آغاز یک شیفت کاری پا 
به تونل رزم جاه معدن طزره گذاشتند. در 
آن ساعات کار، شاید یکی دو نفر در فکر 
عروسی فرزندانشان بوده اند و باقی در فکر 
بازنشستگی در سال های پیش رو. حتماً 
چند نفر از آنها پیش از کار سینه را صاف 
کرده اند و همه چیز با چند سرفه خشک 
آغاز شده است، سرفه های خشکی که 
همیشه از سینه های دردناک معدنکاران 

بیرون می آید.
چند ساعت بعد، مرگ از راه رسیده؛ 
مرگی دلخراش با گاز که یک پایان تلخ 
رقم زده و همه چیــز را زیر آوار مدفون 
کرده. طعم این پایان بسیار تلخ است. 
این شــش کارگر دیگر هرگــز روی 
زمین پا نمی گذارنــد. همه چیز همان 
اعماق زمین تمام شــده اما سوالات ما 
همچنان بی پاســخ و ناتمام است. چرا 
معادن ما این قدر قربانــی می گیرند و 
به ایمنــی معادن به طــور جدی ورود 
نمی کنند؟ وظیفه وزارت صنعت، معدن 
و تجارت چیست؛ واردات خودروهای 
لاکچری برای آقازاده ها یا ایمن سازی 
معادن کشــور که محل نان درآوردن 
زحمتکش ترین قشــر طبقــه کارگر 

هستند؟!

پایان تلخ شش کارگر معدن طزره

مرگی که ناجوانمردانه پا به اعماق زمین گذاشت کارگران سد کارون ۴، شش ماه است 
حقوق نگرفته اند

یکی از کارگران قراردادی ســد کارون ۴ از تعویق شش 
ماهه در پرداخت حقوق کارگران شاغل در این پروژه خبر داد. 
وی در گفت وگو با ایلنا گفت: با وجود اتمام پروژه سد کارون 
۴ در سال های گذشته، حدود ۲۳ کارگر باقیمانده که زیر نظر 
شرکت پیمانکاری کار می کنند اما از اسفندماه سال گذشته 
حقوق دریافت نکرده اند. او گفت: کارفرمای این طرح شرکت 
آب نیرو تهران است که صورت وضعیت های مالی پیمانکار را 
به موقع پرداخت نکرده است. این کارگر ادامه داد: با گذشت 
بیش از شش ماه از پرداخت نشدن حقوق کارگران سد کارون 
۴، معیشت من و همکارانم سخت شده است. وی با بیان اینکه 
جدا از تاخیر شش ماهه در پرداخت حقوق، حدود ۱۰ سال 
حق سنوات و یک سال حق عیدی )سال ۱۴۰۱( از کارفرما 
طلبکاریم، افزود: کارگرانی که به عنوان نقشه بردار، راننده، 
کارگر اداری و فنی در سد کارون ۴ فعال هستند بارها به دلیل 

پیگیری مطالباتشان تهدید به اخراج شده اند.
    

عضو شورای عالی کار:
وزارت کار در حال عددسازی 

برای سرکوب مزدی است
کارگران چندین کارزار برای ترمیم دستمزد ۱۴۰۲ به 
راه انداخته اند و سه عضو کارگری شورای عالی کار نیز خرداد 
ماه امسال با ثبت یک درخواست رسمی، خواستار برگزاری 
نشست سه جانبه شورای عالی کار برای ترمیم مزد شده اند. 
به گزارش ایلنا، با این حال، وزارت کار جلســه ای با موضوع 
ترمیم مزد برگزار نمی کند. »علــی خدایی« عضو کارگری 
شــورای عالی کار در این ارتباط می گویــد: اتفاقاتی که در 
جریان مزد ۱۴۰۲ افتاده برای خود من هم بعد از گذشــت 
چند ماه باورکردنی نیست. اینکه یک وزیر دولت )وزیر کار( 
بیاید برای تعیین مزد کارگران ملاک جدید و فراقانونی خلق 
کند، باورکردنی نیست! خدایی ادامه داد: اول سبد معیشت را 
از ۱۵ میلیون تومان به ۱۳ میلیــون تومان کاهش داد و بعد 
در مورد همین سبد ۱۳ میلیون تومانی بگوید سال گذشته 
ضریب پوشش ســبد ۷۳درصد بوده ولی امسال میانگین 
ضریب پوشش پنج سال گذشته یعنی ۶۲درصد را در نظر 
می گیریم و بنابراین امسال دستمزد باید فقط ۶۲درصد سبد 
را پوشش بدهد. او افزود: اینها عددسازی است که در جلسه 
مزدی رخ داده و هیچ منطق قانونی ندارد. چرا میانگین پنج 
سال ملاک قرار گرفته اســت؟! منطق کارشان این بوده که 
اعداد و میانگین های مختلف را بررسی کرده اند و در نهایت 
دیده اند میانگین ۵ سال، آن عدد مدنظرشان را می دهد! اینها 
همه عددسازی است که در جلســات مزدی صورت گرفته 
است. به گفته وی، عامدانه نرخ سبد معیشت را بسیار پایین 
آوردند تا جایی که ۱۳ میلیون و ۹۰هزار تومان مصوب، تناسبی 
با واقعیت های زندگی کارگران در همان زمان نداشت و بعد با 
اتکا به این عدد غیرواقعی و با فرمولی که بازهم مبنای قانونی 

ندارد به افزایش ۲۷درصدی حداقل دستمزد رسیده اند!
    

کارگران شهرداری نوش آباد 
حقوق خرداد را هم نگرفته اند

کارگران شــهرداری نوش آباد از توابع شهرستان آران و 
بیدگل معوقات مزدی دارند و حقوق خرداد ماه این کارگران 
هنوز پرداخت نشده است. از قرار معلوم کارگران شهرداری در 
سنوات گذشته با ۱۰ ماه تأخیر حقوق دریافت می کردند و در 
حال حاضر با سه ماه تأخیر حقوق خود را دریافت می کنند. به 
گزارش ایلنا »مجتبی حاجی زاده« دبیر اجرایی خانه کارگر 
آران و بیدگل ضمن تایید این خبر گفت: در شرایط اقتصادی 
فعلی که کارگران حتی با حداقل حقوق هم نمی توانند زندگی 
کنند تاخیر ســه ماهه در پرداخت حقوق، زندگی کارگران 
را دچار مشکلات بسیار می کند. حاجی زاده گفت: آیا به روز 
کردن دستمزد ۷۰ کارگر شهرداری تا این اندازه دشوار است 
که شهرداری نمی تواند حقوق ها را به موقع پرداخت کند؟ 
شهرستان آران و بیدگل یکی از قطب های اقتصادی کشور 
است و کارگران شهرداری این شهرســتان نباید معوقات 

مزدی داشته باشند.
    

یک اقتصاددان:
جمعیت کشور در حال تبدیل به 

دو قشر مرفه و فقیر است
یک اقتصاددان معتقد است: شقاقی می افزاید: بدون حل 
ناترازی های اقتصاد ایران، امکان مهار تورم وجود ندارد. وحید 
شقاقی در گفت وگو با خبرآنلاین می گوید: مساله تورم نیازمند 
حل ناترازی های کلان اقتصاد ایران است. در مجموع سرعت 
تشدید ناترازی های اقتصاد کلان در ایران، از سرعت اقدامات 
و ساخت اقتصاد ایران پیشی گرفته است. برای مثال، سرعت 
استهلاک زیرساخت ها از ســرمایه گذاری پیشی گرفته یا 
سرعت تخریب اقتصاد کلان از سرعت ساخت اقتصاد کلان 
پیشی گرفته است. این خیلی خطرناک است. وی توضیح داد: 
در حوزه تورم، واقعیت این است که ایران جزو ۵ کشوری است 
که بالاترین تورم ها را داشته است. ما هم یک تورم بلندمدت 
۲۰درصدی داشتیم و هم در ۵ سال اخیر، میانگین تورم بالای 
۴۰درصد بوده است. بخشی از تورم به واسطه تحریم ها بوده 
ولی بخشی نیز به واسطه ساختارهای معیوب اقتصاد ایران 
بوده است. در مجموع تداوم وضعیت کنونی در حوزه تورم، 
امکان ناپذیر است و همین موضوع می تواند طبقه متوسط 
را به طور کامل از بین ببرد و اقتصاد ایران را به یک کشور با دو 

طبقه مرفه و فقیر تبدیل کند.

مرگ شش کارگر، اولین 
حادثه مرگبار معدن 

زغال سنگ البرز شرقی 
نیست. هفدهم اردیبهشت 
ماه ۱۴۰۰ هم در تونل شماره 

۴۲ معدن بزرگ طزره، پیکر 
دو کارگر جوان ۳۰ و ۳۵ساله 

بعد از گذشت شش روز، 
بیرون کشیده شد

چرا معادن ما این قدر قربانی 
می گیرند و وظیفه وزارت 

صنعت، معدن و تجارت 
چیست؛ واردات خودروهای 

لاکچری برای آقازاده ها یا 
ایمن سازی معادن کشور 

که محل نان درآوردن 
زحمتکش ترین قشر طبقه 

کارگر هستند

نسرین هزاره مقدم

عضو هیات علمی دانشگاه علامه اظهار کرد: میان آنچه که به نام دین، مایه کاسبی 
سیاسی و اقتصادی عده ای شــده، با آنچه که از مبدا وحی صادر شده و با استانداردها و 

ضوابطی که در اختیار ما هست، فاصله های بزرگی وجود دارد.
فرشاد مومنی در نشست بزرگداشت علامه حکیمی با بیان اینکه در ساحت اندیشه و 
عمل، به واسطه پدیده ذاتی نقص اطلاعات انسان ها، دائما در معرض سردرگمی، سرگیجه 
و فریب یا در معرض نمونه های تقلبی و دروغین چیزهای خوب قرار داریم، اظهار کرد: 

کسی نمی تواند در چنین شرایطی ما را نجات دهد.
به گفته این استاد دانشگاه، در ساحت عمل هم ما دائما در طول تاریخ بشر و در شرایط 
فعلی هم در بی سابقه ترین سطح، در اسارت آدرس های غلط هستیم. این آدرس های 
تقلبی برای آنها کــه فریب می خوردند، آبــی گرم نمی کند اما برای کســانی که این 

فریب کاری ها و آدرس های غلط را می دهند، نان فراهم می کند.

یکی دستور می دهد ۱۴روزه فقر مطلق کاهش یابد و دیگری می گوید، شد
مومنی با بیان اینکه باید بررسی کرد که چرا اکنون به نام عدالت، این میزان آدرس های 
غلط و ادعاهای پوچ ارائه می شود، افزود: به نام عدالت، برای ارائه داده های دست کاری 
شده در سطح برخی مقامات کشور، مسابقه برگزار شده است. در حرف های بی پایه زدن 
در این زمینه مسابقه است. فردی می گوید دستور می دهم ۱۴روزه فقر مطلق کاهش 
یابد و دیگری می گوید، شد!! و ادعا را از نفر اول هم فراتر می برد. متاسفانه در این زمینه 
بخش هایی از ساختار قدرت، گوی سبقت را در بیان سخنان بی پایه، از یکدیگر می ربایند.

وی تاکید کرد: با کمال تاسف، ادعاهایی که با عنوان رفع فقر و ایجاد اشتغال و از این 
قبیل مسائل مطرح می شود، جزو بزرگترین خطاها و خیانت هایی است که به دین خدا، 
مملکت، مردم و به ویژه محرومان و مستضعفان صورت می گیرد! این اظهارات در شرایطی 
مطرح می شود که برای اولین بار در تاریخ اقتصادی ۱۰۰ساله گذشته ایران، دوره زمانی ۲ 

برابر شدن اندازه جمعیت فقیر در ایران، به کمتر از ۳ سال رسیده است!

مومنی گفت: چقدر قبیح اســت و چه میزان باید آدم از همه نظر سقوط کرده باشد 
که با این گزافه گویی ها و پوچ گویی ها، بخواهد از شرایطی فعلی ایران حساسیت زدایی 
کند! شرایطی را تجربه می کنیم که براساس داده های رسمی، به تقریب از هر سه ایرانی، 
یک نفر به معنای مطلق، فقیر است اما اینها چه می گویند؟! اگر آنها قادر به فهم مصلحت 
خودشان بودند و حتی به حیثیت خود اهمیت می دادند، نباید چنین حرف هایی تا این 

میزان بی ضابطه، مطرح می شد!

گسترش   بی سابقه   شکاف   درآمد   فقرا   از  خط  فقر
این اســتاد دانشــگاه با بیان اینکه در حال تجربه ابعاد بی ســابقه ای از روندهای 
نگران کننده تر شکاف فقر، یعنی افزایش روزافزون فاصله درآمد فقرا با خط فقر هستیم، 
ادامه داد: مستندات و گزارش های رسمی در این زمینه وجود دارد. با این شرایط روشن 
نیست که چگونه افرادی به نام دستگاه هایی حرف هایی می زنند که معلوم نیست با چه 

سیستمی گزینش می شوند و چه صلاحیتی برای آنها قائل هستند!

وی با بیان اینکه با روند بسیار نگران کننده کاهش فاصله غیرفقرا از خط فقر نیز روبه رو 
هستیم، توضیح داد: بی سابقه ترین ابعاد تجربه شده از سقوط طبقه متوسط درآمدی 
در این سال ها رخ داده اما با این حال نه فهمی از توسعه بروز داده می شود و نه دغدغه ای 
نشان می دهند. باید توسعه را بفهمند تا منزلت طبقه متوسط درآمدی را درک کنند. در 
شرایطی که ما در حال تجریه این واقعیت ها هستیم، بیان این سخنان تلخ و غم انگیز، 

شگفت انگیزتر می شود!

ادعاهای   اشتغالزایی،  پوچ   است
مومنی با تاکید بر اینکه درباره ادعاهای پوچ و گزافی که همزمان راجع به اشتغال مطرح 
می شود، باید دانست در جامعه توسعه نیافته، آنچه که نجات دهنده مردم از فقر و فلاکت 
است، اشتغال باکیفیت است، گفت: به آنها که با این حرف های پوچ و توخالی، از مسائل 
سرنوشت ساز ملی حساسیت زدایی می کنند، می گویم به گزارش های رسمی انتشار یافته 
توسط مرکز آمار ایران نگاه کنید! از آنجا که در مناسبات فاسد رانتی، پشت به کیفیت و 
توسعه داشته ایم، شغل های ما قادر به برطرف کردن فقر نیست. گزارش های رسمی مرکز 
آمار عنوان می کند که 8۹درصد فقرای ایران را شاغلین سابق و لاحق، بازنشستگان سابق و 

شاغلین فعلی، تشکیل می دهند.
این استاد اقتصاد دانشگاه علامه هشدار داد: از طریق این آرایشی که نظام تصمیم گیری 
و تخصیص منابع در این کشور ایجاد کرده، شغل های مملکت، به جز اندکی از آنها، قادر به 

برطرف کردن فقر نیستند. این مساله، ماجراهای زیادی برای ما ایجاد می کند.

از  حکومت  یک  دست،  آزادی  و  عدالت  و  توسعه   بیرون   نمی آید
وی گفت: فراموش نشود کسانی برای اینکه به حســاب خود عدالت برقرار کنند، 
بزرگترین ظلم را در توزیع قدرت مرتکب شدند. از حکومت یک دست، آزادی و عدالت 

و توسعه بیرون نمی آید.
مومنی در پایان افزود: یکی گفت می خواهم پول نفت را به سفره مردم بیاورم اما روزی 
که مسئولیت دولت را تحویل داد، شاخص فلاکت را به دو برابر روزی رسانده بود که آن را 
تحویل گرفته بود. اکنون آن مساله به شکل تلخ تر و غم انگیزتری در حال پی گرفتن است. 
امیدوارم به مدد روح پاک و اندیش های والای متفکران معیاری مانند علامه حکیمی 

بتوانیم از این بلیه هم نجات پیدا کنیم.

جمعیت فقرا طی سه سال دو برابر شده است

مومنی: 89  درصد فقیران، شاغلان و بازنشستگان هستند

گزارش

طبق بررسی های انجام شده، هرچه به  سمت اســتان های کم درآمد می رویم، نرخ 
بیســوادی افزایش پیدا می کند. به  بیان دیگر، میان سطح درآمد استان ها و بیسوادی 
یک همبستگی منفی وجود دارد. به گزارش اکوایران، براساس آخرین آمارهای منتشر 
شده، نرخ بیسوادی در سال ۱۴۰۰ معادل ۱۲درصد برآورد شد یعنی از هر ۱۰۰ ایرانی ۱۲ 
نفر بیسواد هستند. بررسی های نشان می دهد یک همبستگی منفی میان سطح درآمد 
استان ها و نرخ بیسوادیشان برقرار است و هرچه به سمت استان هایی می رویم که درآمد 
در آنها بالاتر است، شاهد بیسوادی کمتری نیز هستیم. طبق این گزارش، در میان ۱۰ 
استانی که بالاترین سطح درآمد را دارند با استان هایی که کمترین نرخ بیسوادی را به ثبت 
رسانده اند، ۷ استان مشترک وجود دارد. در نتیجه می توان گفت که استان هایی که از نظر 
درآمدی وضعیت مطلوبی دارند، از منظر سطح آموزش و سواد هم اوضاع خوبی را تجربه 

می کنند. محاسبات نشان می دهد پردرآمدترین استان کشور در سال ۱۴۰۰ حدوداً 
۱۲۵درصد درآمد بالاتری را نسبت به کم درآمدترین استان داشته است. همان گونه که 
اختلاف درآمدی بالایی بین استان های کشور وجود دارد، شاهد این شکاف در وضعیت 
سواد استان ها نیز هستیم طوری که نرخ بیسوادی در استان کردستان حدوداً ۳ برابر نرخ 

بیسوادی در استان تهران است.

شکاف 9۰ میلیونی درآمد بین استان ها
محاســبات نشــان می دهد در ســال ۱۴۰۰ بین پردرآمدترین اســتان کشور با 
کم درآمدترین استان، بالغ بر 88 میلیون تومان اختلاف وجود داشته است. یک خانواده 
شهری در استان تهران به عنوان برخوردارترین استان کشور به طور متوسط سالانه نزدیک 
به ۱۶۰ میلیون تومان درآمد داشته، در حالی که همین عدد برای استان کرمان در حدود 
۷۰ میلیون تومان بوده است. به بیان دیگر درآمد متوسط پردرآمدترین استان کشور در 

سال ۱۴۰۰ نزدیک به ۱۲۵درصد بیشتر از درآمد فقیرترین استان کشور بوده است.
به مانند شکاف درآمدی که بین استان ها وجود دارد، از نظر وضعیت بیسوادی نیز 
تفاوت فاحشی بین استان های ایران دیده می شود. استان تهران در میان سایر استان ها 

بهترین وضعیت سواد را در سال ۱۴۰۰ تجربه کرد. نرخ بیسوادی در این استان ۶.۶درصد 
بود یعنی از هر ۱۰۰ نفری که ساکن استان تهران است، حدوداً بین ۶ تا ۷ نفرشان بیسواد 
است. این در حالی ست که نرخ بیسوادی در استان کردستان بالغ بر ۱8درصد است یعنی 
نرخ بیسوادی استان کردستان نزدیک به ۳ برابر بیسوادی در استان تهران است. بررسی ها 
نشــان می دهد از میان ۳۱ استان ایران تنها ۴ استان نرخ بیســوادی تک رقمی دارند. 
همچنین در ۱۰ استان نیز نرخ بیسوادی بیش از ۱۵درصد است. از طرف دیگر، از میان ۱۰ 
استانی که در انتهای جدول درآمدی قرار دارد با ۱۰ استانی که بیسوادی در آنها بالاست، 
۶ استان مشترک وجود دارد. در اینجا می توان گفت به طور کلی استان هایی که از نظر 
درآمدی وضعیت خوبی ندارند، بیسوادی هم در آنها بالاست. البته در این میان استان هایی 
وجود دارد که وضعیت درآمدی شان با وضعیت آموزش و سوادشان همخوان نیست. برای 
استان سمنان از سومین استان کشور از نظر نرخ باسوادی است، در حالی که همین استان 
در قعر جدول درآمدی قرار دارد. همچنین بررسی ها نشان می دهد روند تغییرات درآمد 
و تغییرات نرخ بیسوادی در تمامی استان های کشور با هم ارتباط و همبستگی دارد به 
گونه ای که هرچه به سمت استان هایی می رویم که نرخ بیسوادی در آنها پایین است، 

شاهد آن هستیم که به طور کلی درآمد هم افزایش یافته است.

افزایش بیسوادی در استان های کم درآمد کشور

جیب خالی دنبال سواد نیست

گزارش
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جهان نما

الی کوهن، وزیر امور خارجه رژیم صهیونیســتی 
با حضــور عبداللطیف الزیانی همتــای بحرینی خود 
به صورت رسمی سفارت اســرائیل را در منامه افتتاح 
کرد. بر اساس گزارش های منتشــر شده، ساختمان 
کنونی مقر دائمی سفارت اســرائیل در منامه خواهد 
بود. ســفارت موقت رژیم اســرائیل در منامه دو سال 
قبل با حضــور »یائیر لاپید« وزیر امــور خارجه وقت 
اسرائیل افتتاح شــده بود. برخی کاربران مجازی در 
فلسطین اشغالی با انتشار تصاویر مراسم پیشین افتتاح 
ســفارت اســرائیل در منامه نتانیاهو را به تلاش برای 
دستاوردسازی سیاسی به سود خود متهم کردند. در 
همین راستا »سید مرتضی السندی« از رهبران جریان 
»وفای اسلامی« بحرین به افتتاح سفارت اسرائیل در 
منامه واکنش نشان داد و گفت: وزیر خارجه اسرائیل 
قصد دارد مقر سفارت دائم این رژیم در بحرین را افتتاح 
کند اما خواب آنها تعبیر نخواهد شــد و حضور آنها در 

بحرین دائمــی نخواهد بود زیرا ماهیت وجودیشــان 
دائمی نیســت و حضورشــان در بحرین نیز طولانی 
نخواهد بود. ملت بحرین عناصر و مقامات اســرائیل را 
مجبور به خروج از خاک خــود می کند. این رویداد در 
حالی رخ می دهد که چندی پیش افشــای دیدار وزیر 
خارجه اسرائیل با همتای لیبیایی او منجر به انتقادات 

زیادی از دولت طرابلس شد. 

سفارت اسرائیل در پایتخت بحرین افتتاح شد
خبر

مقام مسئول گسترش ائتلاف ناتو خواستار پیوستن 
ارمنستان به این ائتلاف نظامی شد. به گزارش خبرگزاری 
اسپوتنیک، گونتر فلینگر، رئیس کمیته اروپایی گسترش 
ناتو دیروز )دوشنبه( از نیکول پاشینیان، نخست وزیر 
ارمنستان خواست برای عضویت کشورش در این ائتلاف 
نظامی تحت رهبری آمریکا تلاش کند. فلینگر در پستی 
در حسابش در شــبکه اجتماعی ایکس )توئیتر سابق( 
نوشت: من از ارمنستان می خواهم به ناتو ملحق شود. او 
همچنین با تگ کردن جو بایدن، رئیس جمهوری آمریکا 
در این پست از او خواست تا از ارمنستان محافظت کند. 
ارمنستان یکی از اعضای سازمان پیمان امنیت جمعی 
است؛  سازمانی که مقر آن در شهر مسکو قرار دارد. این 
کشور مدت هاست با جمهوری آذربایجان بر سر منطقه 
قره باغ اختلاف ارضــی دارد. ارمنســتان با جمهوری 
آذربایجان که معمولا مورد حمایت ترکیه، یکی از اعضای 
ناتو قرار می گیرد، از زمان سقوط اتحاد شوروی چندین 

جنگ را بر سر قره باغ داشته اند که جدیدترین مورد آن 
در ســال ۲۰۲۰ اتفاق افتاد. این جنگ با یک آتش بس 
سه جانبه که با واسطه گری روســیه حاصل شد، پایان 
یافت اما همچنان درگیری های پراکنده بین دو کشور 
ادامه یافته اســت. در همین حال دولت ارمنستان طی 
بیانیه رسمی اعلام کرد که هیچ شخصی ا ما درخواست 

عضویت در ناتو نکرده است.

خبر

درخواست یک مقام ناتو برای عضویت ارمنستان در این ائتلاف

ارتش سومالی از کشته شــدن ۱۵۰ تن از اعضای 
گروه الشــباب در عملیاتی نظامی خبر داد. به گزارش 
شــبکه خبری المیادین، ارتش سومالی اعلام کرد که 
در عملیــات نظامی با همکاری »نیروهای دوســت« 
۱۵۰ تن از اعضای گروه الشباب کشته شدند. یک منبع 
نظامی در سومالی اعلام کرد: این عملیات نظامی اهداف 
خود را محقق کرد. سومالی از چندین سال پیش شاهد 
درگیری های خونین میــان نیروهای دولتی و اعضای 
الشباب است. خبرگزاری ســومالی اخیرا اعلام کرد 
که ارتش این کشور با همکاری »شرکای بین المللی« 
عملیات نظامی را برای هدف قرار دادن الشباب انجام 
داد. چندی پیش هم فرماندهی آفریقای ارتش آمریکا 
اعلام کرد،  این کشــور اخیرا حملــه ای هوایی را علیه 

شبه نظامیان الشباب در ســومالی که منجر به کشته 
شدن ۱۳ شبه نظامی شد، انجام داده است و این روند 
به مرور زمان نه تنها ادامه خواهد داشت، بلکه افزایش 

پیدا می کند.

منابع محلی در دیرالزور سوریه از افزایش درگیری های 
داخلی خشــونت آمیز در اطراف پایگاه های آمریکا خبر 
دادند. به گزارش خبرگزاری اســپوتنیک، منابع محلی 
در حومــه دیرالزور اعلام کردنــد: درگیری های داخلی 
خشونت آمیز میان گروه های مورد حمایت ارتش آمریکا 
در اطراف پایگاه غیرقانونی این کشور در بزرگترین میادین 
نفتی سوریه در حومه دیرالزور ادامه دارد. به گفته منابع، 
درگیری ها میان نیروهای ســوریه دموکراتیک )قسد( 
و افراد مسلح شورای نظامی دیرالزور و عشایر در اطراف 
شهرک »ذیبان« در مجاورت میدان نفتی العمر شدت 
گرفته است. این منابع اعلام کردند که عشایر توانستند با 
تلاش نیروهای قسد برای یورش به شهرک ذیبان مقابله 
کرده و یک خودروی زرهی را منهدم و تعدادی از مهاجمان 

را به قتل برسانند. منابع تأکید کردند که نیروهای قسد از 
پاکسازی شــهرک البصیره و بخش عظیمی از شهرک 
الشــحیل خبر داده اند و قصد دارند عملیات در شهرک 

ذیبان را قطعی کنند.

افزایش درگیری ها در اطراف پایگاه های آمریکا در شرق سوریهکشته شدن ۱۵۰ شبه نظامی الشباب در عملیات ارتش سومالی

پشت  پرده  برکناری 
وزیر دفاع اوکراین

همزمان با روند آهسته و کُند ضدحملات اوکراین، 
تصمیم برکناری وزیر دفاع این کشــور اتخاذ شد و 
ولودیمیر زلنسکی، رئیس جمهوری اوکراین شامگاه 
یکشنبه با اشاره به »نیازی برای رویکردهای جدید« 
این خبر را اعلام کرد؛ اقدامی که از زمان حمله روسیه 
به اوکراین، »بزرگترین تحــول و دگرگونی« برای 

دولت کی یف تلقی می شود. 
»انــدرو ای. کرامــر« رئیــس دفتــر روزنامه 
نیویورک تایمــز در کی یف در گزارشــی برای این 
روزنامه نوشت: همزمان با افشای رسوایی های مالی 
در وزارت دفاع اوکراین و تحقیقات دولت این کشور 
پیرامون این فسادها، زمزمه های برکناری »اولکسی 
رزنیکــوف« وزیر دفاع ســابق اوکرایــن به گوش 
می خورد. رئیس جمهوری اوکراین طی سخنرانی 
شــبانه خود عنوان کرد: اولکسی رزنیکوف بیش از 
۵۵۰ روز از این جنگ تمام عیار را پشت سرگذاشته 
اســت. من معتقدم کــه وزارت دفــاع اوکراین به 
رویکردهای جدید و سایر فرمت های ارتباطی هم با 

ارتش و هم با جامعه نیاز دارد. 
رئیس دفتر روزنامه نیویــورک تایمز در کی یف 
می گوید: همزمان با ضدحملات آهسته اوکراین که 
دستاورد چندانی بجز چند قلمرو کوچک در جنوب و 
شرق برای این کشور نداشته، تصمیم برای جایگزینی 
رزنیکوف اتخاذ شده است. چند روز پیش مقامات 
اوکراینی گفتند که روستایی به  نام »روبوتین« را واقع 
در جنوب اوکراین تصرف کرده اند و در ادامه مدعی 
شدند که چنین اتفاقی نشــان می دهد که به اولین 
لایه از میدان های مین، تله های تانک و سنگرهایی 
که مسکو میان نیروهای اوکراینی و کریمه مستقر 

کرده، نفوذ پیدا کرده اند.

یک مقام اوکراینی در دفتر ریاست جمهوری این 
کشور بدون افشای نام خود گفت، همزمان با تداوم 
جنگ، این تحول و دگرگونی در اوکراین از درخواست 
رزنیکوف برای اســتعفا گرفته تا انتقادات تند و تیز 
گروه های جامعه مدنی اوکراینی و گزارش رسانه ها 
از رسوایی های مالی در قراردادها، بیانگر این هستند 

که اوکراین به »رهبری جدید« نیاز دارد. 
»اندرو ای. کرامر« خاطرنشــان کرد: همزمان با 
افزایش بودجه وزارت دفاع اوکراین در حین جنگ، 
این وزارتخانه در ســال جاری میلادی با یک سری 
اتهاماتی درخصوص قراردادهای نظامی و فساد مالی 
مواجه شده  است. برای مثال طبق آمار دولتی، ۹۸۶ 
میلیون دلار تسلیحاتی که وزارت دفاع اوکراین برای 
آن قرارداد بسته بود، براساس تاریخ های مشخص 
شده در قرارداد تحویل داده نشدند و برخی از آن ها 

هم با چندین ماه تاخیر ارسال شدند. 
جدای این موارد، روزنامه نگاران تحقیقی اوکراین 
از مشکلات دیگری در خرید کالاهایی مثل تخم مرغ، 
کنســرو لوبیا و کاپشن ارتشــی با مبالغ هنگفت و 
چندین برابر قیمت بازار پرده برداشــتند. همزمان 
با انتشــار چنین گزارش هایی، برخی از منتقدان 
جنگ در ایالات متحده خواســتار محدود شــدن 
کمک های نظامــی به اوکراین شــدند و درنتیجه 
جیک ســالیوان، مشــاور امنیت ملی کاخ سفید 
دیداری را با ســه تن از مقامات بلندپایه اوکراینی 
 ترتیب داد تا پیرامون فسادهای مالی در حین جنگ 

گفت وگو کنند.
کرامر در پایان گزارشــش برای نیویورک تایمز 
می گوید: اگرچه گاها گزارش هایی پیرامون احتمال 
برکناری وزیر دفاع اوکراین منتشــر می شــد، اما 
تصمیم برای برکناری و یا تغییر اولکسی رزنیکوف 
غیرمنتظره بود. او تا همین جمعه قرار بود به آمریکا 
سفر کند و طی بازدیدی از پنتاگون با لوید آستین، 
همتای آمریکایی خود دیداری داشــته باشد. البته 
طبق گفته یک مقام آمریکایی، ایــن دو وزیر دفاع 
مرتبا با یکدیگــر تماس هایی داشــته و گفت وگو 
می کردند و آخرین دیدار حضوری آن ها به نشست 
 ناتو در مــاه ژوئیه در ویلنیــوس، پایتخت لیتوانی 

برمی گردد.
ولودیمیر زلنســکی، رئیس جمهوری اوکراین 
روز یکشنبه از برکناری »اولکسی رزنیکوف« خبر 
داد و قرار شد این هفته نمایندگان پارلمان اوکراین 
برای انتصاب »رستم اومروف رئیس صندوق دولتی 
اوکراین به عنوان وزیر دفاع جدید این کشــور رای 
دهند. وزیردفاع برکنار شده اوکراین طی مصاحبه ای 
با خبرگزاری دولتی »اوکرینفورم« عنوان داشــت: 
هر یک روز از جنگ معادل ۱۰۰ میلیون دلار آمریکا 

خرج برمی دارد. 

از شــروع جنگ اوکراین تاکنون 
شــاهد آن بودیم که ترکیه توانست 
نقش محوری در بخشی از این سناریو 
بازی کنــد. ایفای نقــش ترکیه در 
پرونده اوکراین بــدون تردید »تک 
وجهی« نبوده و نیســت و چندین 
محور در این راســتا وجود دارد که 
آنکارا پیوسته در آن ایفای نقش کرده 
و بنا دارد این نقش آفرینی را به دلیل 
منافع خود و همچنین پرستیژ خود 
ادامه دهد. نخستین ردپای ترکیه در 
جنگ اوکرایــن را می توان در عرصه 
میدانی و به خصوص فناوری نظامی 
مشاهده کرد. زمانی که حمله روس ها 
تشدید شــد و اوکراینی ها مجبور به 
پاسخگویی شدند یکباره ویدئوهایی 
از پهپادهای بیرق دار ساخت ترکیه 
در رسانه ها منتشر شد که توجه همه 
را جلب کرد. بســیاری از تحلیلگران 
اروپایی با انتقــاد از همکاری ترکیه 
در رســاندن این پهپادها به کی یف 
قلم فرسایی کردند اما زمانی که این 
نقدها علیه آنکارا بالا گرفت، یکباره 
دولت با ارائه مســتندات اعلام کرد 
که توافق فروش این مدل از پهپادها 
به کی یف مربوط سال های گذشته 
است و آنکارا ملزم است در چارچوب 
این قرارداد نظامی بــه قول خود در 
قبال تحویل آنها عمل کند. اگرچه این 
اقدام ترکیه باعث نارضایتی روسیه 
شد اما به هر ترتیب ترکیه سعی کرد 
از این فضا خارج شود و ورق را ب نفع 
خود برگرداند. آنکارا در دومین اقدام 
خود در خلال جنگ اوکراین ابتکار 
عمل کریــدور غلات را به ســازمان 
ملل و طرفین جنگ یعنی روسیه و 
اوکراین پیشــنهاد داد. توجه داشته 
باشید که روســیه و اوکراین هر دو از 
بزرگترین و مهمترین صادرکنندگان 
غلات به اقصی نقاط دنیا به حســاب 
می آیند اما جنگ باعث شد تا مسکو 
جلوی صــادرات غــلات و دانه های 
روغنی از مبدأ بنادر اوکراین را بگیرد. 
دلیل این امر هم تا حدودی مشخص 
است. علت اول این اســت که اروپا و 
آمریکا با تحریم غلات و محصولات 

کشــاورزی روسیه ســعی کردند تا 
این کشــور را از درآمد غیرنفتی دور 
 کنند و این به معنای ضربه سنگین به 

روسیه بود. 
علت دوم را به نوعی باید پاســخ 
روسیه به تحریم های غرب دانست. 
مسکو در پاسخ به تحریم های غرب 
خروجــی بنادر اوکرایــن در دریای 
سیاه را مســدود کرد و مانع صادرات 
هرگونه از غلات این کشــور به سایر 

نقاط جهان شد. این اقدام باعث شد که 
پس از چند ماه بسیاری از کشورهای 
عربی و آفریقایی و همچنین برخی 
از دولت های اروپایی در پشــت پرده 
به آمریکا فشــار بیاورنــد و خواهان 
تجدیدنظر در مــورد صادرات غلات 
اوکراین شوند. در این راستا ترکیه به 
نوعی از این فضای ایجاد شده استفاده 
کرد و با ارائه تضمین به روسیه مبنی بر 
اینکه کشتی های جنگی ناتو و غرب از 
تنگه بسُفر به سمت دریای سیاه وارد 
نخواهند شد، ابتکار عمل »کریدور 
غلات« را با هماهنگی میان روسیه 
و اوکراین و با نظارت ســازمان ملل 
پیشنهاد داد. این پیشنهاد آنکارا در 
نهایت موجب شد تا میزان زیادی از 
غلات اوکراین به اقصی نقاط جهان 
صادر شود اما نکته اینجا بود که بخشی 
از ایــن غلات برای تامیــن نیازهای 
عمومــی، به ترکیه رفت. بر اســاس 
آمارهای منتشر شده، کمترین میزان 
از این غلات به کشورهای فقیر آفریقا 
تحویل داده شد و چیزی در حدود ۵۰ 
درصد آن وارد کشورهای اروپایی شده 

که اعتراضات زیــادی را در خصوص 
نحوه توزیع غلات به وجود آورد.

تضمین به مسکو از جانب آنکارا
با تمامی این تفاســیر روسیه به 
دلیل رفتار غــرب در حمایت همه 
جانبه از اوکرایــن و همچنین برای 
عمال فشــار مجدد بر اروپا و آمریکا، 
چندی پیش مجــدداً بــه صورت 
یکطرفــه از برنامه صــادرات غلات 
اوکراین بیرون آمد و به نوعی خواهان 
تعلیــق آن شــد. از آن روز تاکنون 
بسیاری از کشــورها علیه این اقدام 
روســیه موضع گرفتند و آنرا نقض 
فاحش حقوق بشــر دانســتند ولی 
در این میان آنکارا مجــدداً به دنبال 
ماهی گیری از این آب گل آلود است. به 
همین دلیل روز گذشته )دوشنبه( و بر 
اساس یک برنامه از پیش تعیین شده، 
رجب طیب اردوغان رئیس جمهوری 
ترکیه به شهر سوچیِ روسیه سفر کرد 
و با ولادیمیر پوتین همتای روســی 
خود دیدار کــرد. الجزیره همچنین 
خبر داد که پوتین در دیدار با اردوغان 

مســائل مربوط به بحران اوکراین را 
نادیده نگرفته است و در این مورد با 
اردوغان صحبت کرده است. پوتین 
همچنین در این دیــدار تاکید کرده 
که زمینه های همکاری گسترده ای 
با ترکیه داریم و به زودی به مذاکرات 
خود در مورد مرکــز توزیع گاز پایان 
می دهیم. با اطمینان در زمینه انرژی 
پیشــرفت می کنیم و بــا خریداران 
عمده توافقاتی داریم و به همکاری با 

ترکیه در زمینه انرژی هسته ای ادامه 
خواهیم داد. در ایــن میان اردوغان 
اعلام کرده که موضوع غلات بسیار 
مهم است و بخش بزرگی از مذاکرات 
ما را به خود اختصــاص خواهد داد. 
آنکارا با »احتیاط« در انتظار احیای 
معامله غلات است؛ چراکه گفت وگو 
با پوتین در مورد معامله غلات برای 
جهان و کشــورهای آفریقایی مهم 
خواهد بــود. کشــورهای آفریقایی 
منتظر نتیجه نشست ما در خصوص 
صادرات غــلات هســتند. آنچه در 
این میان باید مــورد نظر قرار بگیرد 
گزارشی اســت که چند ساعت قبل 
از این دیدار توســط منابع ترکیه ای 
منتشــر شــد. روزنامه آکشام چاپ 
ترکیه اعلام کرد که در بسته تضمینی 
به نفع روســیه که با حمایت آنکارا و 
همکاری ســازمان ملل متحد تهیه 
شده، حل مســاله بیمه کشتی های 
روسی حامل غلات، اتصال بانک های 
روسیه به ســوئیفت و برداشتن مانع 
صادرات غلات روسیه گنجانده شده 
است. هر سه محوری که ترکیه بدان 
اشاره کرده به نوعی ریشه در تحریم 
روسیه از سوی غرب دارد و به همین 
دلیل به وضوح می تــوان فهمید که 
با فرا رســیدن فصل پائیز و ســپس 
زمستان، اروپا به دنبال تامین غلات 
موردنظر خود از مسکو است و ترکیه 
هم با چراغ سبز آنها و ایالات متحده 
مجدداً در محور صادرات غلات فعال 
شده است. در همین راستا اما روسیه از 
یک اقدام ترکیه به شدت ناراحت بوده 
و به نظر می آید که پوتین به اردوغان 
در خفا بابت این موضوع هشدار داده 
است. قبل از سفر اردوغان به سوچی 
گریگوری کاراســین، رئیس کمیته 
امور خارجی شــورای فدراســیون 
روسیه به صورت واضح ترکیه را متهم 
کرد که »گــردان آزوف« را به جنگ 
بازگردانده اســت. این اشاره وی به 
اســترداد چندین تن از فرماندهان 
گردان هــای آزوف اوکراین بود که 
مســکو آنها را پیرو مکتب نازیســم 
خوانده و به دنبال بازداشت یا نابودی 
اعضای آن اســت. با این حــال باید 
دید که خروجــی چانه زنی اردوغان 
با پوتین در محــوری صادرات غلات 

اوکراین چه خواهد بود. 

روسیه به دلیل رفتار غرب در 
حمایت همه جانبه از اوکراین 
و همچنین برای اعمال فشار 

مجدد بر اروپا و آمریکا، 
چندی پیش مجدداً به صورت 

یکطرفه از برنامه صادرات 
غلات اوکراین بیرون آمد 
و حالا از سوی غرب مورد 

انتقادهای حقوق بشری قرار 
گرفته است 

قبل از سفر اردوغان، رئیس 
کمیته امور خارجی شورای 
فدراسیون روسیه، ترکیه 
را متهم کرد که فرماندهان 
»گردان آزوف« را به میدان 
جنگ اوکراین بازگردانده 
است و همین موضوع یک 

 محور اختلاف نسبتاً 
جدی میان آنکارا و مسکو 

به شمار می آید

فرشاد گلزاری

اردوغان در سایه نارضایتی مسکو از عملکرد ترکیه در جنگ اوکراین، به دیدار پوتین رفت؛

چانه زنی بر سر کریدور غلات
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شهرنوشت

یکشنبه شب در بحبوحة اخراج سریالی اساتید 
از دانشگاه ها و ادله تراشی و توجیه برای حذف های 
زیانبار از یک سو و جذب بهت آور برخی افراد به نهاد 
علم از سوی  دیگر؛ دو خبر بار دیگر دانشگاه ها را در 

کانون توجه قرار داد.
خبــر نخســت اینکه عضــو هیــأت علمی 
بیوانفورماتیک و هوش مصنوعی دانشکده کامپیوتر 
دانشگاه صنعتی شریف که از قضا استاد اخراجی و 
خبرساز این روزهای دانشگاه هم به شمارمی آید، 

رئیس کمیته المپیاد جهانی کامپیوتر شد.
علی شــریفی زارچی در توئیترش اعلام کرد 
که »در رقابت با دو نامزد از ایتالیا و با رأی ۸۷ کشور 
حاضر برای یک دوره سه ساله به عنوان عضو کمیته 
بین المللی المپیاد جهانی کامپیوتر انتخاب شده 
است.« او سپس با رأی اعضای این کمیته به عنوان 

رئیس کمیته منتخب شده است.
به نوشته زارچی، اعضای منتخب این کمیته 
سه نفر هســتند که هر ســال با رأی کشورهای 
شرکت کننده انتخاب می شوند. او همچنین نوشته 
کمیته بین المللی المپیاد جهانی بالاترین مرجع 

علمی المپیاد کامپیوتر است.
شریفی زارچی روز ۴ شهریور خبر داد که نامه 
اخراج از دانشگاه شریف را دریافت کرده است. در 
پی این اخراج و موج واکنش ها و در سایه سکوت 
شــخص وزیر علوم؛ علی شمسی پور، سخنگوی 
وزارت علوم در مقام پاســخگویی بدون اشاره به 
ارتباط این تصمیم به حوادث و اعتراضات ســال 
گذشته دانشــگاه ها؛ درصدد برآمد که اخراج او را 
به دلایل بروکراتیک و اداری نســبت دهد. حذف 
این استاد برجسته از دانشگاه شریف، واکنش های 
اعتراضی دانشجویان را نیز درپی داشت و کارزاری 
اینترنتی به راه افتاد که تا امروز ۱۴ هزار و ۱۳۳ نفر 

آن را امضا کرده اند.
در مقابل اعتراض و واکنش گسترده به تصفیه 
اساتید از جمله شریفی زارچی که زمانی مدال آور 
المپیاد بود و به تصدیق بســیاری از دانشجویان 
در اوج نبــوغ علمی، بــه تدریس در دانشــگاه 
مشغول بود، رسانه های همسو و موافق این شبه 
انقلاب فرهنگی که در عرصه دانشگاه ها در حال 
ویرانگری است؛ به تخریب این چهره دانشگاهی 
و زیر ســوال بردن صلاحیت او پرداختند. برای 
مثال روزنامــه ایران، در گزارشــی ضمن دفاع از 
اخراج اســاتید، با اشاره غیرمســتقیم به کارزار 
دانشــجویی یاد شــده، زارچی را »نمادی برای 
مطرح کردن ادعای دروغین پاکسازی اساتید« 
دانسته  و او را متهم کرده که در جریان اعتراضات 
دانشجویی سال گذشــته »گرای امکان انتقال 
 سلاح از طریق نرده های دانشگاه شریف« را مطرح 

کرده بود.
بدیهی اســت که ایــن طیــف در ارتباط با 
افتخارآفرینی اخیر این استاد نخبه دانشگاه شریف 
نیز سکوت نکرده و موفقیت او در بالاترین مرجع 
علمی المپیاد جهانی کامپیوتر را به دلایلی غیر از 

صلاحیت علمی او نسبت داده اند.
عبــدالله گنجــی در توئیتــی درخصوص 

انتصاب این استاد اخراج شده دانشگاه شریف به 
ریاست کمیته علمی بین المللی المپیاد جهانی 
کامپیوتر نوشــت: » اگــر این اقدام مســبوق به 
سابقه برای جنابعالی اســت )بی اطلاع هستم( 
تبریک عرض می کنم ارزشــمند و مایه مباهات 
اســت. اما اگر همین ۲،۳ هفته اخیر و بعد از فضا 
سازی مبنی بر اخراجتان اتفاق افتاده، یاد اسکار 
و کن و اصغــر فرهــادی و.... می افتیــم. تجربه 
 نشــان می دهد غرب جز بــه زاویــه داران با  ج.ا 

میدان نمی دهد.«

آقا  حدادیان؛  مداح   بوده  و  هستند  و 
تدریس  هم   می کنند

و اما خبر دوم که دیروز دســت به دست شد و 
همچون بمب خبری ســروصدا به پا کرد و مایه 
شــگفتی شــد و آه از نهاد برخی برآورد؛ این بود 
که سعید حدادیان، مداح معروف، استاد ادبیات 
دانشــگاه تهران در مقطع کارشناسی ارشد شد و 

دانشگاه تهران در ترم جدید به علی اصغر حدادیان 
نایینی معروف به سعید حدادیان، واحد تخصصی 
در مقطع کارشناسی ارشــد برای تدریس داده 
است. برخی البته می گویند در سال های قبل هم او 
تدریس می کرده، مریم شکرانی در توئیترش نوشت 
که حدادیان ســال های پیش هم سابقه تدریس 
داشته اســت. حدادیان از جمله جنجالی ترین و 
خبرسازترین مداحان تمام سال های اخیر بوده 
و در منتهی الیه رادیکال ترین مداحان سال های 

اخیر قرار دارد.
تصور اینکه از تــرم جدید عده ای دانشــجو 
در کلاس درس حاج ســعید حاضر می شــوند؛ 
چنان واکنش برانگیز شد که دانشگاه تهران را به 
پاسخگویی واداشت. اینکه« حاج سعید مدرک 
دکتری دارد؛ در دانشکده ادبیات و دیگر دانشکده 
ها تدریس می کنــد ؛ واحدهــای او برای مقطع 

کارشناسی و ارشد است و قس علیهذا!
رئیس دانشــکده ادبیــات و علوم انســانی 
دانشگاه تهران گفت: حاج سعید حدادیان دارای 
مدرک دکتری بوده و از ســال ۹۷-۹۶ به صورت 
حق التدریس در دانشکده ادبیات و علوم انسانی 
و دیگر دانشــکده های دانشــگاه تهران تدریس 

می کند.
عبدالرضا ســیف درباره تدریــس این مداح 
جنجالی در مقطع کارشناسی ارشد این دانشگاه 
با اشاره به دروسی که توســط حدادیان تدریس 
می شود، افزود: دروس ادبیات پایداری، آشنایی 
با دفاع مقدس و آشنایی با ادبیات انقلاب اسلامی 
از دروسی است که توســط وی در مقاطع ارشد و 

کارشناسی تدریس می شود.
به گفته رئیس دانشکده ادبیات و علوم انسانی 

دانشگاه تهران، حاج سعید از گروه معارف هم اجازه 
تدریس دارد. وب سایت انصاف نیوز نیز در این رابطه 
نوشت: حدادیان در دانشکده ادبیات دانشگاه تهران 
در مقطع کارشناسی ارشد، »تحلیل متون نظم 

پایداری« تدریس خواهد کرد.

یک  خبر  حذف   دیگر!
دیــروز بــه مــوازات اخبــار و واکنش های 
مربوط به زارچــی و حدادیان، خبر رســید که 
دکتر بهروز چمن آرا، رئیس ســابق پژوهشکده 
کردستان شناسی و از اساتید گروه زبان و ادبیات 
کُردی دانشگاه کردستان در ســنندج  از هیأت 

علمی این دانشگاه اخراج شد.
بهروز چمن آرا، اهل ایلام، ضمن تاکید بر اینکه 
به دلایل غیرعلمی و غیردانشگاهی کنار گذاشته 
شده، نوشت: »با هماهنگی اداره حراست دانشگاه، 
نامه ای مکتوب از جانب اداره کل اطلاعات استان 
مبنی بر رد صلاحیت عمومی اینجانب برای ادامه 
خدمت در کسوت هیأت علمی دانشگاه صادر و به 

صورت تلفنی به اینجانب ابلاغ شد.«

ادله تراشی؛  این بار  از  سوی   رئیس
 دانشگاه  تربیت   مدرس

 در پی انتشار خبر اخراج یک عضو هیات علمی 
دانشگاه تربیت مدرس در فضای مجازی، رئیس 
این دانشگاه اعلام کرد: استاد مورد نظر هیچ یک 
از امتیازات تبدیل وضعیت را کسب نکرد و در حال 
حاضر نیز بدون اطلاع دانشــگاه به خارج از کشور 

رفته است.
دکتر فرهاد دانشجو در گفت و گو با ایسنا، با تاکید 
بر اینکه دانشگاه تربیت مدرس استاد اخراجی ندارد، 
گفت: دکتر »سمیه سیما« استاد گروه مهندسی آب 
دانشکده عمران این دانشگاه سال۹۵ شرایط لازم 
برای تبدیل وضعیت از پیمانی به رسمی آزمایشی 
را کســب نکرد و از همان سال شــرایط قرارداد و 
تبدیل وضعیت او مشخص نشده بود. وی در ادامه 
تصریح کرد: تمامی اعضای هیات علمی برای تبدیل 
وضعیت از پیمانی به رسمی آزمایشی باید امتیازات 
لازم را کسب کنند، اما استاد فوق تاکنون تلاشی 
در این راستا انجام نداده و حتی ما چند ماهی به او 

فرصت داده شد که متاسفانه بی نتیجه بود.
رئیس دانشگاه تربیت مدرس خاطرنشان کرد: 
در حال حاضر این اســتاد بدون اطلاع به خارج از 
کشور رفته است و اعلام کرده سه ماه دیگر به ایران 
باز می گردد که پس از بازگشت در خصوص وضعیت 
پرونده شــان تصمیم گیری خواهیم کرد. رئیس 
دانشــگاه تربیت مدرس با تاکید بر اینکه حواشی 
مربوط به اخراج استاد فوق صحت ندارد، گفت: به 
هیچ عنوان مسائل سیاسی یا فرهنگی در خصوص 
این استاد مطرح نیست ضمن اینکه ایشان از نظر 
فرهنگی یکی از اساتید مقید و محجبه ما هستند 

بنابراین حواشی که عنوان می شود صحت ندارد.
وی تاکید کرد: هیچ استادی در دانشگاه تربیت 
مدرس نداریم که به خاطر مسائل سیاسی و فرهنگی 
با دانشــگاه قطع ارتباط کرده باشــد، اما استادی 
را داشتیم که از آمریکا و یا کشــورهای دیگر به او 
پیشنهاد کار شده و این استاد با ما قطع همکاری 
کرده است. یا استاد بدون اطلاع دادن به دانشگاه 
پنج ماه به خارج از کشور رفته برگشته و از او تعهد 
گرفتیم و دوباره به کار بازگشته یا استادی داشتیم 
که بعد چند سال نتوانسته امتیاز لازم را کسب کند 
و با او قطع همکاری شده که البته تعداد این موارد به 

بیش از دو و سه نفر نمی رسد.

»حذف    و   اضافه«   اساتید   به جای   واحدها!
به هر حال شــواهد حاکی از آن است که این 
موج ســر آرامش ندارد و ظاهرا قرار است هر روز 
خبرهایی تأســف باز از »حذف  و اضافه« اساتید 
در رسانه ها وایرال شود. با گســترش موج اخراج 
اســاتید تا کنون اعتراض های مختلفی از سوی 
تشکل های دانشجویی و ســایر نهادهای مدنی از 
جمله کانون نویسندگان به این اخراج ها صورت 
گرفته است اما ظاهرا برای نهاد دانشگاه و مسئولان 
آن این واکنش ها و اعتراضات و اساسا افکار عمومی 
محلی از اعراب ندارد. در پایان باید پرسید آیا  »آدم 
عاقبت اندیشی در نهاد دانشگاه نیست« که به تبعات 
زیانبار و ویرانگر این حذف و اضافه های نامتعارف و 

نامعقول! اساتید بیاندیشد؟

دیروز خبر رسید علی شریفی 
زارچی، عضو هیأت علمی 

بیوانفورماتیک و هوش مصنوعی 
دانشکده کامپیوتر دانشگاه 

صنعتی شریف که از قضا استاد 
اخراجی و خبرساز این روزهای 

دانشگاه هم به شمارمی آید، رئیس 
کمیته المپیاد جهانی کامپیوتر شد

خبر دوم که دیروز دست به دست 
شد و همچون بمب خبری سروصدا 

به پا کرد و مایه شگفتی شد و آه از 
نهاد برخی برآورد؛ این بود که سعید 

حدادیان، مداح معروف، استاد 
ادبیات دانشگاه تهران در مقطع 
کارشناسی ارشد شد؛ خبری که 

دانشگاه تهران را به توضیح اینکه 
او قبلا نیز استاد حق التدریس این 

دانشگاه بوده است، واداشت

 شماره  1437 /       سه شنبه  14  شهریور   1402  /     19  صفر  1445  /  5  سپتامبر   2023

انتقاد از توزیع »کوپنی«
 داروهای بیماران هموفیلی

مدیرعامل ســابق کانون هموفیلی ایران با انتقاد 
از شــیوه توزیع دارو برای بیمــاران هموفیلی گفت 
که مسئولان وزارت بهداشــت ایران در حوزه دارو به 
»سیاستگذاری کوپنی« رو آورده اند. احمد قویدل در 
گفت وگو با مهر خبر داد که از بیش از ۱۰ روز پیش یکی 
از مراکز اصلی درمان بیماران هموفیلی اطلاعیه هایی 
نصب کرده که بیــش از ۱۰ شیشــه دارو به بیماران 
داده نمی شــود. در مراکز دیگر هم چنین روشی آغاز 
شده است.  قویدل با انتقاد از این شیوه که آن را توزیع 
»کوپنی« دانســت، گفت: »نیاز بیماران بــه دارو بر 
 اساس وزن و شــدت خونریزی با نظر پزشک معالج 

تعیین می شود«.
    

پلمب یک پارک آبی 
به دلیل حجاب در مشهد 

پارک آبی »سرزمین موج های خروشان« در مشهد 
شامگاه یکشنبه ۱۲ شــهریور به دلیل »عدم رعایت 
حجاب و عفاف« پلمب شد. مدیر اجرایی این پارک آبی 
به رسانه محلی شهرآرانیوز گفت: »موج های خروشان 
بعد از اتمام فعالیت کاری خود در ساعت ۹ شب پلمب 
شد. دلیل پلمب هم عدم رعایت عفاف و حجاب بوده 
است.« وی افزود: »ما تمامی موارد مثل چاپ بنر و تذکر 

به افراد را رعایت کردیم«. 
    

۳۱ نفر مصدوم شدند
تصادف زائران اربعین در مرز چذابه 
سخنگوی اورژانس ۱۱۵ خوزستان گفت: تصادف 
یک دستگاه اتوبوس زائران اربعین با خودروی سواری 
در مرز چذابه ۳۱ نفر مصدوم به جا گذاشــت. عارف 
شــرهانی، با بیان اینکه مصدومان به درمانگاه مرزی 
چذابه منتقل شــدند گفت: وضعیت حادثه دیدگان 

وخیم نیست.
    

کشف نوزاد رها شده 
کنار سطل زباله در نیشابور

ایرنا نوشــت: مدیر روابط عمومی بیمارســتان 
حکیم نیشابور گفت: یک نوزاد حوالی ساعت ۱۲ روز 
چهارشنبه، هشتم شهریور ماه در خیابان »مدرس« 
شهر نیشــابور در کنار زباله ها پیدا و توسط اورژانس 
پایگاه ۶ شهری به بیمارستان حکیم نیشابور منتقل 
شــد.  »حســین عرب برزو« ادامه داد: بررسی علائم 
ظاهری نوزاد و وجود بند ناف وی، نشان دهنده این بود 
که این نوزاد روز قبل از پیدا شدن خارج از بیمارستان 
به دنیا آمده و اکنون ۶ روزه اســت. به گفته وی، حال 
کنونی نوزاد مســاعد اســت و در صحت و سلامت به 
اداره بهزیســتی شهرستان نیشــابور برای انتقال به 

شیرخوارگاه تحویل داده شد.
    

حذف  هزار و ۳۴۸ کدرشته از 
دفترچه های کنکورهای سراسری و ارشد

مدیرکل دفتر برنامه ریزی آمــوزش عالی گفت: 
امسال ۲ هزار و ۳۴۰ کد رشته محل در دفترچه کنکور 
کارشناسی و یک هزار و ۸ کد رشته محل در دفترچه 
کارشناسی ارشد سامان دهی و از دفترچه خارج شدند. 
به گزارش مهر، رضا نقــی زاده درباره آخرین وضعیت 
پیوست اشتغال رشــته های دانشگاهی گفت: مقوله 
اشتغال و نیاز محوری در رشته های تحصیلی، بسیار 
مهم بوده که در دو ســطح قابل بررســی است، یکی 
در سطح خود رشــته، یعنی کد رشته محل هایی که 
در دفترچه آزمون سراســری قید می شود و دیگری 
در خود محتوای درســی، یعنی ممکن اســت یک 
 رشته ای نیاز باشد، ولی محتوای آن چیزی نباشد که 

نیاز است.
    

ساعت کاری جدید ادارات 
از  ۱۶ شهریور اعلام شد

ساعت آغاز به کار دستگاه های اجرایی ملی مستقر 
در شــهر تهران از ۷ تا ۹ صبح )به صورت شناور( و در 
استان ها از ســاعت ۷ خواهد بود. در خصوص ادارات 
واحد های استانی و شهرستانی ساعت شروع ۷ صبح 
خواهد بود. در واحد هــای نظامی، انتظامی و امنیتی 
ساعت شروع به کار ۶:۳۰ صبح و در واحد های صنعتی 

نیز ساعت شروع به کار ۷ صبح خواهد بود.
    

چینی ها محدودیت تیک تاک را 
برای ایران برداشتند!

دیجیاتو نوشت: اســتفاده از اپلیکیشن تیک تاک 
برای کاربران ایرانی با استفاده از فیلترشکن امکان پذیر 
شده اســت؛ هرچند هنوز نام ایران در بین اسامی که 
امکان ثبت نام با تلفن همراه در این شبکه اجتماعی را 
دارند دیده نمی شود. کاربران می توانند بدون ثبت نام و 
یا ثبت نام از طریق ایمیل در این اپلیکیشن به تماشای 

محتواها بپردازند.

از گوشه و کنار 
ادامه خبرسازی دانشگاه ها با افتخارآفرینی جهانی یک استاد اخراجی و تدریس یک مداح

آدم عاقبت اندیشی در نهاد دانشگاه نیست؟

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامه تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

تعیین  قانون  رای شماره ۱۴۰۱۶۰۳۲۴۰۰۹۰۰۳۸۴۷ - ۱۴۰۱/۱۲/۲۱ هیات موضوع  برابر 
تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی بوشهر 
تصرفات مالکانه و بلامعارض متقاضی خانم اکرم پیکر فرزند عبداله به شماره شناسنامه ۳۵۷۷۷ 
صادره از بوشهر به شماره ملی ۳۵۰۰۳۵۸۵۸۶ در قسمتی از شش دانگ یک قطعه زمین 
کشاورزی به مساحت ۹۴۲۶ متر مربع پلاک ۶۰۳ فرعی از ۳۷۶۶ اصلی مفروزی و مجزا شده 

از )۳۷۶۶/۱۹۷( واقع در بخش دو بوشهر خریداری از مالک رسمی گردیده است.
لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی میشود در صورتی که 
اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار 
اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت 
یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض ، دادخواست خود را به مرجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی 
است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر 

خواهد شد ٪ م الف: ۴۴۶
تاریخ انتشار نوبت اول ۱۴۰۲/۵/۳۰
تاریخ انتشار نوبت دوم ۱۴۰۲/۶/۱۴

شکراله سعادتی
رئیس اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان بوشهر

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامه تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

تعیین  قانون  رای شماره ۱۴۰۱۶۰۳۲۴۰۰۹۰۰۳۸۴۷ - ۱۴۰۱/۱۲/۲۱ هیات موضوع  برابر 
تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی بوشهر 
تصرفات مالکانه و بلامعارض متقاضی خانم اکرم پیکر فرزند عبداله به شماره شناسنامه ۳۵۷۷۷ 
صادره از بوشهر به شماره ملی ۳۵۰۰۳۵۸۵۸۶ در قسمتی از شش دانگ یک قطعه زمین 
کشاورزی به مساحت ۹۴۲۶ متر مربع پلاک ۶۰۳ فرعی از ۳۷۶۶ اصلی مفروزی و مجزا شده 

از )۳۷۶۶/۱۹۷( واقع در بخش دو بوشهر خریداری از مالک رسمی گردیده است.
لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی میشود در صورتی که 
اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار 
اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت 
یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض ، دادخواست خود را به مرجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی 
است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر 

خواهد شد ٪ م الف: ۴۴۶
تاریخ انتشار نوبت اول ۱۴۰۲/۵/۳۰
تاریخ انتشار نوبت دوم ۱۴۰۲/۶/۱۴

شکراله سعادتی
رئیس اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان بوشهر

»محمود سالاری، معاون هنری وزارت ارشاد در پاسخ به این سوال که چرا در شهر 

مشهد کنسرت اجرا نمی شود، گفت: این را در جمع هنرمندان هم گفته ام. آیا تابه حال 
کسی در واتیکان کنسرت داده؟«

احمد زیدآبادی، روزنامه نگار و تحلیلگر مسائل سیاسی، در واکنش به این اظهارات 
در یادداشت کوتاهی نوشت:  »بعید می دانم که در واتیکان کسی کنسرت نداده باشد، 
چون اصولاً موسیقی بخشی از آیین کلیســای کاتولیک است. با این همه، گویا آقای 
سالاری فراموش کرده است که واتیکان اولاً یک کشور مستقل است، ثانیاً، کمتر از نیم 
کیلومترمربع مساحت دارد، ثالثاً جمعیت آن به زحمت از هزار نفر تجاوز می کند! این 

در حالی است که مشهد بخشی از کشور ایران است، بیش از ۳۵۰ کیلومتر مربع وسعت 
دارد و جمعیتش نیز بیش از ۳ میلیون نفر است! حال، مردم مشهد چرا باید از چیزی که 
در شهرهای دیگر مباح است، در شهرشان از آن محروم باشند؟ حتی اگر بخواهیم منطق 
معاون وزیر ارشاد را هم بپذیریم، می توان حریمی مشخص برای حرم امام رضا در نظر 
گرفت و برگزاری کنسرت را در آن محدوده منع کرد، اما در مسافت ۵ یا ۱۵ یا ۲۰ کیلومتر 
آنطرف تر از حرم، چرا باید برگزاری کنسرت ممنوع باشد؟ نکتة آخر هم اینکه، آقای 

سالاری با اظهارنظر خود، عملاً استقلال مشهد از ایران را به رسمیت شناخته است!«

استقلال مشهد از ایران؟
یادداشت

مینا محمدزاده
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ســنندج –گلاله فرهادی، خبرنگار 
توسعه ایرانی: شــهردار سنندج گفت: 
چندین پروژه  عمران شــهری و پارک 
بــزرگ مقیــاس در ســنندج آمــاده 

بهره برداری است.
سید انور رشــیدی در دیدار اعضای 
شورای شــهر ســنندج با اســتاندار 
کردســتان،ضمن تبریک هفته دولت، 
اظهار کرد: با همدلی و همراهی که این 
دوره در بین اعضای شــورای شــهر و 
شهرداری وجود دارد زمینه کار جهادی و 
برداشتن گام های بلند عمرانی و توسعه ای 

در مرکز استان فراهم شده است.
وی خاطرنشــان کرد: ریل گذاری 

مناسبی در بخش های مختلف عمرانی، 
سرمایه گذاری، فرهنگی و فضای سبز در 
شهر سنندج صورت گرفته و کار با سرعت 

مناسبی در حال انجام است.
شهردار سنندج با بیان اینکه براساس 
بازخوردها رضایتمندی نسبی در حال 
حاضر در بین شهروندان ایجاد شده است، 
گفت: معتقدیم که مردم کردستان به ویژه 
شــهروندان فرهنگی و فهیم سنندجی 
لایق بهترین خدمات هســتند از این رو 
تمام توان و ظرفیت های موجود را برای 

رسیدن به این هدف پای کار آورده ایم.
رشــیدی اضافه کرد: توزیع عادلانه 
خدمات و اجــرای پروژه های عمرانی با 

توجه به نیاز شهر از نکات مهمی است که 
مد نظر قرار گرفته و به واسطه وجود تیم 
جوان و پای کار توانسته ایم در طول تقریبا 
2 گذشته حرکت های خوبی در این زمینه 

انجام دهیم.
وی با تاکید براینکه شــیب خدمات 
به ســمت مناطق کم برخوردار است، 
افزود: ایجاد بسترهای لازم برای توسعه 
و آبادانی و توزیع عادلانه خدمات در سطح 
شهر از اولویت های مدیریت شهری در 
شهرداری سنندج است و در همین راستا 
اقدامات گسترده ای انجام گرفته و چند 
هزار میلیارد تومان پروژه سرمایه گذاری 

در عناوین مختلف تعریف شده است.

شهردار ســنندج اضافه کرد: بودجه 
امسال شهرداری سنندج با ریل گذاری و 
نگاه تخصصی و دید توسعه محوری همه 
نقاط شهر تعیین و سعی شده زمینه برای 
تحقق عدالت اجتماعی در خدمات رسانی 
به همه شــهروندان در مناطق و نواحی 

مختلف به ویژه حاشیه شهر فراهم شود.
به گفته رشــیدی، احــداث بیش از 
143 هکتار پارک و فضای سبز، راه اندازی 
نهضت اســفالت با تاکید بر توجه هرچه 
بیشتر به نواحی منفصل شهری و عملیاتی 
کردن شهرداری الکترونیک در راستای 
خدمات رسانی هرچه بیشتر به شهروندان 
از اقدامات قابــل توجه در ایــن دوره از 

فعالیت مدیریت شهری در سنندج است.
وی اضافه کرد: سعی کرده ایم ایجاد 
درآمد پایدار برای شــهرداری و شــهر، 
توسعه ســرمایه گذاری و اشتغال زایی، 
جذب گردشــگر و حمایت از تولید را در 
اولویت  اجــرای پروژه هــا و برنامه های 

سرمایه  گذاری قرار دهیم.
شهردار ســنندج با اشــاره به اینکه 
شهرداری سنندج تقریبا در طول 100 
سال گذشته به صورت ســنتی اداره و 
شــهروندان خدمات خود را از این نهاد 
دریافت کرده و در این رویه هیچ، تغییری 
صورت نگرفته اســت، گفت: با توجه به 
امکانات و بســترهایی که در عصر امروز 
وجود دارد نیازی ضروری بود که در این 
دوره از مدیریت شــهرداری با همراهی 
شوراهای شهر شهرداری الکترونیک را 
محقق کنیم تا مردم بتوانند بدون حضور 
فیزیکی در مجموعه، خدمات مختلف در 
زمینه صدور پروانه، ســاخت و پرداخت 

عوارض را دریافت کنند.
پیشــرفت 90 درصدی شهرداری 
الکترونیک به گفته رشــیدی، اجرای 
طرح شهرداری الکترونیک طی چند ماه 
گذشته در شهرداری سنندج کلید خورده 
و در حال حاضر پیشــرفت 90 درصدی 
دارد و روند کار با سرعت مناسبی در حال 

انجام است.
وی اضافه کــرد: در حوزه ســرمایه 
گذاری نیز اتفاقات خوبی در شهر صورت 
گرفته است البته تا رســیدن به هدف 
فاصله داریم، اما روی ریل توسعه حرکت 

می کنیم.
وی در ادامه با اشاره به اینکه چندین 
پروژه عمرانی با محور رفع مشــکلات 

ترافیکی و پارک بزرگ مقیاس طی ماه 
آینده به بهره برداری می رسد، گفت: در 
کنار اجرای پروژه های عمرانی، توسعه ای 
و رفاهی از مسئولیت های اجتماعی نیز 
غافل نشده و در همین راستا احداث کمپ 
ماده 16 دنبال و خوشبختانه با همراهی و 
همدلی متولیان امر در این حوزه جامه 

عمل پوشانده شد.
شهردار ســنندج گفت: طرح جامع 
ترافیکی با نگاه پیاده راه سازی از دیگر نکات 
مهمی است که در دستور کار شهرداری 
سنندج قرار گرفته و در همین راستا ایجاد 
پارکینگ های طبقاتی به ویژه در بافت 
مرکزی شهر و ایجاد پارکینگ طبقاتی 
در میدان آزادی از دیگر برنامه شهرداری 
سنندج اســت که در این زمینه نیازمند 
همراهی و نگاه ویژه مســئولان ارشــد 

استان داریم.

شهردار اعلام کرد؛

 بهره برداری از چندین پروژه  عمران شهری در سنندج

سید انور رشیدی در دیدار 
اعضای شورای شهر سنندج 
با استاندار کردستان،ضمن 
تبریک هفته دولت، اظهار 

کرد: با همدلی و همراهی 
که این دوره در بین اعضای 

شورای شهر و شهرداری 
وجود دارد زمینه کار 

جهادی و برداشتن گام های 
بلند عمرانی و توسعه ای 

در مرکز استان فراهم شده 
است.

 شیراز –توانایی،خبرنگارتوسعه ایرانی : مدیرکل حفاظت 
محیط زیســت فارس با بیان اینکه پایش مســتمر، عملکرد 
پیشگیرانه و کارکردهای بازدارنده از شاخص های اصلی یگان 
حفاظت این اداره بوده است، گفت: طی پنج ماه گذشته نسبت 
به مدت مشابه سال قبل شاهد کاهش میزان تخریب و تصرف 

عدوانی اراضی ملی در فارس بوده ایم.
عطا پورشیرزاد در جمع خبرنگاران ضمن مقایسه عملکرد 
امسال و سال گذشته یگان حفاظت محیط زیست فارس، گفت: 
با پیگیری ها و برنامه ریزی های انجام شده، یگان حفاظت فارس 
در پنج ماه منتهی به انتهای مرداد امسال نسبت به مدت مشابه سال قبل دارای عملکرد بهتر و موثرتری در زمینه پیشگیری از تخلفات 

محیط زیستی بوده است.
پورشیرزاد با بیان اینکه پایش تخلفات شکار و صید غیرمجاز و کشف سلاح های مجاز و غیرمجاز و جنگی مهمترین عملکردها در 
این حوزه بوده است، گفت: امسال شاهد رشد حدود 10 درصدی در کشف سلاح های مجاز و غیرمجاز و جنگی نسبت به مدت مشابه 
سال قبل بوده ایم. مدیرکل حفاظت محیط زیست فارس خاطرنشان کرد: تعداد تخلفات کشف شده در پنج ماهه اول امسال حدود 

49۷ مورد و تعداد متخلفان دستگیر شده تا پایان مرداد امسال 624 نفر بوده است.
پورشیرزاد ضمن بیان اینکه افزایش عملکرد بیانگر تلاش بیشتر، انگیزه بهتر و پایش خوب کارکنان اجرایی در مناطق است، افزود: 
در زمینه تخریب و تصرف عدوانی اراضی ملی با توجه به گشت و پایش مداوم مناطق توسط محیط بانان و عوامل اجرایی یگان شاهد 

کاهش تخلفات هم در تعداد پرونده های متشکله هم در میزان اراضی تصرف شده هستیم که آمار مربوطه موید این امر است.
 این مقام مسئول با بیان اینکه یگان حفاظت محیط زیست فارس با عملکردهای شاخص ساز امسال در کشور درخشیده است، 
گفت: این امر نشان دهنده کنترل و گشت زنی بیشتر محیط بانان در مناطق بوده و امید است با رشد فرهنگ محیط زیستی در حوزه 

شکار و صید و نگرش مردمی در این مورد شاهد از بین رفتن این گونه های ارزشمند نباشیم.

اراک-غلامی،خبرنگارتوسعه ایرانی:  نماینده مردم اراک، 
خنداب و کمیجان در مجلس شورای اسلامی گفت: موانعی که 
در مسیر توسعه صنعتی اراک وجود دارد باید هرچه سریعتر به 

کمک وزارت صمت رفع شود.
علی اکبر کریمی، در جلسه شــورای گفت و گوی دولت و 
بخش خصوصی استان مرکزی که با حضور وزیر صمت برگزار 
شد، اظهار کرد: استان مرکزی به ویژه اراک، طی دو سه دهه اخیر 
در عرصه رقابت داخلی در حوزه توسعه صنعتی، متاسفانه عقب 
افتاده است. در اراک به علت جلوگیری از توسعه صنعتی و موانع 

این حوزه در 1۵ سال گذشته حتی یک واحد صنعتی با ظرفیت حداقل ۵00 نفر نیز افتتاح نشده است.
کریمی ادامه داد: استان مرکزی کمترین نرخ بیکاری را در استان های کشور دارد ولی شهرستان اراک، نرخ بیکاری بالایی دارد به 

همین جهت موانعی که در مسیر توسعه صنعتی اراک وجود دارد باید هرچه سریعتر به کمک وزارت صمت حل شود.
وی با اشاره به کمبود فضای فیزیکی برای توسعه سرمایه گذاری صنعتی در اراک گفت: برای شهرک صنعتی شماره 3 اراک با 
گذشت 1۵ سال هنوز زمینی تخصیص داده نشده و در اختیار قرار نگرفته است. ما برای تخصیص زمین به بسیاری از سرمایه گذاران 

مشکل داریم.
کریمی با بیان اینکه شاهد ضعف مدیریتی در دوره های گذشته در شرکت  شهرک های صنعتی استان مرکزی بودیم تصریح 
کرد: قیمت زمین قابل واگذاری در شهرک های صنعتی استان طی سه سال اخیر، چند صد درصد رشد کرده و یک سرمایه گذار باید 

میلیاردها دلار از توان مالی خود را برای این زمین اختصاص دهد که عملا مانعی جدی ایجاد می کند.
نماینده مردم اراک، خنداب و کمیجان در مجلس شورای اسلامی اضافه کرد: عدم تأمین زیرساخت ها به ویژه در بحث آب، برق و 
گاز در شهرک های صنعتی منجر به مشکلات زیادی شده است و نیاز است این مشکلات رفع شود. برخوردهای نامطلوبی که مدیران 
شرکت شهرک های صنعتی در سال های گذشته داشته اند و مطالبه وجوه غیرقانونی که داشته اند منجر به شکایات زیادی شده است.

مدیرکل محیط زیست استان خبر داد:
کاهش تخریب و تصرف اراضی ملی در فارس

نماینده مردم اراک، خنداب و کمیجان در مجلس تاکید کرد؛
لزوم رفع موانع سرمایه گذاری در اراک

 کرمانشاه -کبودی،خبرنگارافکار: سرپرست ادره کل راه و 
شهرسازی استان کرمانشاه گفت : بیش از 2 هزار واحد مسکن 
مهر در استان باقی مانده است که تلاش می کنیم در دهه فجر 

امسال به بهره برداری برسد.
رامین الماسی سرپرست ادره کل راه و شهرسازی استان 
کرمانشاه ، در پی افتتاح 3 هزار و 64۸ واحد مسکونی در استان 
همزمان با سراسر کشور )افتتاح یک هزار واحد مسکونی( از 
تکمیل مراحل ساخت معابر و ... خبر داد. وی گفت: از 3 هزار 
و 649 از واحد مذکور، یک هزار و 4۷ واحد پروژه مسکن مهر، 
یک هزار و 300 واحد روستایی، 699 واحد در بافت فرسوده و 
602 واحد به صورت خود مالک به بهره برداری رسید. سرپرست 
ادره کل راه و شهرسازی استان کرمانشاه تصریح کرد: واحد های 
مســاکن مهر در پروژه های لشــکر ۸1 زرهی، تلاش، ناجا و 
پروژه های مسکن مهر در شهرستان های هرسین و کرند بود که 

با توجه به نیاز در هر پروژه ای، آسفالت معابر و همچنین در بعضی 
نقاط، ساخت دیوار حائل آن در دستور کار قرار گرفته و در حال 
اجراست. وی تصریح کرد: علاوه بر افتتاح یک هزار و 4۷ واحد 
پروژه مسکن مهر، بالغ بر 2 هزار واحد دیگر از پروژه های مسکن 
مهر باقی مانده که پیش بینی می شــود در دهه فجر 1402 

امسال به بهره برداری برسد و در اختیار متقاضیان قرار گیرد .

رشت-مرجان گودرزی،خبرنگارتوسعه ایرانی :در هفته 
دولت 1402، عملیات توسعه ظرفیت ایستگاه گاز لاهیجان 
با حضور معاون هماهنگی امور عمرانی فرمانداری لاهیجان 
و مدیرعامل و کارکنان شــرکت گاز اســتان گیلان به بهره 

برداری رسید.
در حاشیه این برنامه عیســی جمال نیکویی مدیرعامل 
شرکت گاز اســتان گیلان با گرامیداشت هفته دولت اظهار 
داشت: با همت و تلاش کارکنان شرکت گاز، ظرفیت ایستگاه 
تقلیل فشار گاز لاهیجان از ۵0 هزار مترمکعب در ساعت به 100 

هزار مترمکعب در ساعت افزایش یافته است.
وی با بیان اینکه این پروژه پس از اخذ مجوز برداشت گاز از 
منطقه 9 عملیات انتقال گاز، در مدت دو ماه تکمیل شده است، 
گفت: هدف از اجرای این طرح، افزایش سطح پایداری جریان 

گاز به ویژه در فصل زمستان در مناطق شرقی گیلان است.
جمال نیکویی در خاتمه با اشاره به نامگذاری سال 1402 به 

»مهار تورم، رشد تولید« ابراز امیدواری کرد تا با تقویت جریان 
گاز در مناطق شرقی گیلان، محدودیت مصرف گاز صنایع در 
فصل زمستان بیش از گذشته کاهش یافته و زمینه رونق هر چه 

بیشتر تولید و اشتغال فراهم شود.
همچنین در این برنامه رفیع خواه معاون هماهنگی امور 
عمرانی فرمانــداری لاهیجان از تلاش و خدمات گســترده 
مدیریت و کارکنان شــرکت گاز به مردم شهرستان و استان 

تشکر و قدردانی کرد.

 بهره برداری   بیش از ۲ هزار واحد مسکن مهرکرمانشاه 
 در دهه فجر

 توسعه ظرفیت ایستگاه گاز لاهیجان به بهره برداری رسید

خبرخبر

رئیس شورای اسلامی شهر :
تعداد ناوگان اتوبوسرانی 

 اصفهان تا مهرماه 
به ۹۰۰ دستگاه می رسد

 اصفهان-مریم مومنی،خبرنگارتوســعه ایرانی 
: رئیس شورای اسلامی شــهر اصفهان اصلی ترین 

مباحث مطرح شده در جلسه کمیسیون تلفیق این 
هفته را تشریح کرد.

 محمد نورصالحی با اشــاره به جلسه این هفته 
کمیسیون تلفیق شورای اسلامی شهر اصفهان اظهار 
کرد: یکی از اصلی ترین مباحثی که بیشترین زمان 
این جلسه را به خود اختصاص داد، مسئله حمل ونقل 

شهری بود.
وی افزود: با توجه به اینکه در آستانه بازگشایی 
مدارس و آغاز ســال تحصیلی قرار داریم، گزارشی 
از اقدامات برنامه ریزی شــده در این حوزه باید تهیه 
می شد که بررسی ها نشان داد وضعیت موجود در حال 
حاضر با توجه به مجموعه اقدامات مدیریت شهری در 
تأمین ناوگان با پیگیری های بسیار و صرف هزینه های 

بالا نسبت به گذشته بهتر شده است.
رئیس شورای اسلامی شهر اصفهان تصریح کرد: 
در مهر ماه ســال جاری مقرر شده است تعداد 1۵0 
دستگاه اتوبوس به ظرفیت فعلی ناوگان اضافه شود 
که با این اقدام مجمــوع اتوبوس هایی که در اختیار 
شهروندان در سطح شهر قرار می گیرد، بالغ بر 900 

اتوبوس خواهد شد.
وی ادامه داد: این تعداد امکان دارد به 9۷0 دستگاه 
نیز افزایش پیدا کند، اما به طور قطــع تعداد 900 
دستگاه اتوبوس با آغاز ماه مهر در اختیار شهروندان 

قرار خواهد گرفت.
نورصالحی خاطرنشــان کرد: علاوه بر کمبود 
اتوبــوس، یکی از مشــکلات حال حاضــر ناوگان 
اتوبوسرانی تمام شهرهای کشور از جمله اصفهان، 

موضوع کمبود راننده است.
رئیس شورای اسلامی شــهر اصفهان گفت: در 
مباحث دیگر حوزه حمل ونقــل، اقداماتی ازجمله 
مباحث سخت افزاری و نرم افزاری، فرهنگ ترافیک و 
در مجموع اقداماتی که به روان تر شدن شرایط تردد 
در شهر کمک کند، در دست انجام و برنامه ریزی است.
وی اضافه کرد: در این جلسه گزارش مشروحی 
در حوزه حمل ونقل و مجموعه خدمات شــهری و 
زیباسازی شهرداری اصفهان درباره ستاد مهر ازجمله 
خط کشی و آسفالت معابر، تأمین ناوگان و سرویس 
مدارس که ویژه آغاز سال تحصیلی و مهرماه است، 
ارائه شد. وی با اشاره به جمع بندی کمیسیون ماده 1۸ 
در مورد هزینه تردد و سرویس دانش آموزان افزود: 
شورا توافقی که در کمیته ماده 1۸ توسط فرماندار، 
نماینده اداره آموزش و پرورش و نماینده انجمن اولیا 
و مربیان صورت گرفته بود را تأییــد کرد. وی ادامه 
داد: ابتدای مهر ماه امسال نیاز شهر به بیش از 6 هزار 
سرویس مدرسه است که برای این تعداد، شرکت ها 
اعلام آمادگی کردند و خودروها شناسایی شده است، 
همچنین پیش بینی می شــود، در صورت نیاز این 

تعداد به ۸ هزار عدد افزایش پیدا کند.

مشعل گاز در ۷ روستای 
لاریجان آمل روشن شد

ساری –درخشنده،خبرنگارتوسعه ایرانی : مشعل 
گاز در ۷ روستای بخش لاریجان آمل بمناسبت هفته 
دولت با حضور معاون سیاســی، امنیتی استاندار 
مازندران، مدیرعامل شرکت گاز مازندران، نماینده 
مردم آمل در مجلس شورای اسلامی، فرماندار آمل 
و جمعی از مسوولان شهرســتانی در روستای پلور 

روشن شد.
دکتر مایلی رســتمی در این آیین اظهار داشت: 
برای گازرسانی به ۷ روستای پلور، قلعه دختر، آبگرم، 
ملار، امیرآباد، اهرینه و گزانه در بخش لاریجان بیش 
از ۵0 میلیــارد تومان هزینه شــده و ۵000 خانوار 

روستایی از نعمت گاز طبیعی بهره مند شدند.
سلگی، معاون سیاسی امنیتی استاندار مازندران 
نیز در مراسم افتتاح پروژه گازرسانی با اشاره به اینکه 
در هر شهرستان و یا روســتایی که پروژه ای افتتاح 
می شود، ردپای شرکت گاز اســتان مشهود است، 
گفت: شرکت گاز مازندران در بیشتر مناطق روستایی 
استان پروژه اجرایی فعال دارد که این مهم نشانه تلاش 
و کوشــش و توجه دولت مردمی به مناطق محروم 

استان است.

استانها
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رقبایی که در فهرســت دیدارهای 
تدارکاتی تیم ملی ایران قرار می گیرند، 
تیم هایی نه چندان مقتدر هستند. وجه 
اشــتراک مهم این تیم ها این اســت که 
زمانی در جام جهانی بوده اند اما برای دو 
دهه، خبری از حضور آنها در این تورنمنت 
نشده است. نه بلغارســتان و آن گذشته 
باشکوه و نه آنگولا و سابقه تساوی با ایران 

در جام جهانی، ترکیب های جذابی برای 
ایستادن روبه روی تیم  قلعه نویی ندارند. 
امیر هم درست به ســبک و سیاق دوره 
قبلی حضورش در تیــم ملی، ظاهرا قرار 
است نتایجش در دیدارهای تدارکاتی را 
بشمارد و به شکست نخوردن در چنین 

دیدارهای ساده ای   افتخار کند! 

بلغارستان
تیم ملی بلغارســتان در رده هفتاد 

و هفتــم رنکینگ فیفا دیده می شــود. 
کشوری که در دهه 90 میلادی به لحاظ 
فوتبالی در اوج بود و حتی موفق شده بود 
به جمع 10 تیم برتــر رنکینگ فیفا نیز 
راه پیدا کند. بلغارستان سابقه حضور در 
هفت دوره مختلف جــام جهانی را دارد. 
این تیم بین سال های 1962 تا 1974 در 
چهار دوره پیاپی جام جهانی شرکت کرد. 
از آن به بعد اما این کشور فقط در سه دوره 
از این جام حاضر بوده است. جام جهانی 

1994، نقطه اوج فوتبال بلغارستان بود. 
سالی که آنها توانســتند به جمع چهار 
تیم برتر جام جهانی نیــز راه پیدا کنند. 
جام جهانی 1998 امــا آخرین حضور 
این کشور در مهم ترین تورنمنت دنیای 
فوتبال بوده است. این تیم حتی در اروپا نیز 
تیم قابل اعتنایی به نظر نمی رسد. چراکه 
فقط در دو دوره از جام ملت ها شــرکت 
کرده و در همان دو دوره نیز نتوانســته از 
مرحله گروهی رد شود. در نتیجه فوتبال 
بلغارستان، اصلا سال های خوبی را پشت 
ســر نمی  گذارد. حتی اگر صعود به جام 
جهانی یا یورو را یک موفقیت بزرگ بدانیم، 
فوتبال بلغارستان در دو دهه گذشته هیچ 
موفقیتی نداشته است. فوتبال بلغارستان 
در گذشته، نام های بســیار بزرگی مثل 
هریستو استویچکوف یا دیمیتار برباتوف 
داشــته اما در حال حاضر، ستاره چندان 
مهمــی در این تیم دیده نمی شــود. در 
فهرست نفرات دعوت شده بلغارها برای 
دیدار با ایران، چهره های سرشناس زیادی 
وجود ندارند. ایلیا گورف شاید مهم ترین 
استعداد جوان این کشور است که برای 
لیدزیونایتد به میدان می رود. سرمربی 
تیم ملی بلغارستان، بازوبند کاپیتانی را به 
کیریل دوسپدوف سپرده است. بازیکنی 
که در فوتبال یونان حضور دارد. هدایت 
تیم ملی بلغارستان را میدن کریستاییچ 
بر عهده دارد. فوتبالیســتی که خودش 
برای تیم ملی صربستان بازی می کرد و در 
رده باشگاهی نیز سال های بسیار موفقی را 
در بوندس لیگا پشت سر گذاشت. او برای 
مدتی ســرمربی تیم ملی صربستان نیز 
بود و حالا امیدوار است که بتواند بلغارها 

را به رقابت های یورو 2024 برســاند. در 
مجموع بلغارستان هم تیمی نیست که 
محک خوبی برای تیــم ملی ایران ایجاد 
کند. آنها از سال های طلایی فوتبال شان 
فاصله بســیار زیادی دارند و بعید به نظر 
می رســد که رقیب خطرناکی برای تیم 

ملی ایران باشند.

آنگولا، یک تصویر آشنا! 
آنگولا، آخرین حریف تیم ملی ایران 
در جام جهانی 2006 بود. آنها در حقیقت 
آخرین رقیب تیم ملی در دوران مربیگری 
برانکو به شمار می رفتند. ایران در آن جام 
موفق به شکست دادن این تیم نشد و نهایتا 
یک مساوی از آنگولا گرفت. تیمی که حالا 
در قامت یک رقیــب تدارکاتی روبه روی 
تیم ملی ایران به زمین مســابقه خواهد 
رفت. جام جهانی 2006 تنها حضور تاریخ 
قوچ های سیاه در این تورنمنت بوده است. 
آنها موفق نشــدند به آخرین دوره جام 
ملت های آفریقا صعود کننــد و به طور 
معمول نیز در دور گروهی این تورنمنت 
حذف می شــوند. بزرگ ترین موفقیت 
آنگــولا در جام ملت های آفریقا، ســال 
2010 به دست آمد. جایی که آنها میزبان 
جام بودند و به یک چهارم نهایی نیز صعود 
کردند. نوریو فورچونه که در فوتبال بلژیک 
توپ می زند، یکی از معدود ســتاره های 
سرشناس آنگولا به شمار می رود. این تیم 
البته هلدر کاستا را در لیدز یونایتد و ایوان 
کاوالیرو را نیز در لیل فرانسه دارد. به لحاظ 
داشتن مهره های جذاب، شاید آنها نسبت 
به بلغارســتان حریف بهتری برای تیم 
ملی ایران باشند. از نظر رنکینگ اما قرار 

گرفتن در رده 116 فیفا، اصلا اتفاق خوبی 
برای این کشور نیســت. آنگولا به لحاظ 
رنک از بین همه رقبــای تدارکاتی ایران 
در دوران قلعه نویی، فقط از افغانســتان 
شــرایط بهتری دارد. این کشور در همه 
تاریخش هرگز وارد 40 تیم برتر رنکینگ 
فیفا نشده است. هدایت آنگولا معمولا به 
مربیانی از پرتغال یا برزیل سپرده می شود. 
همین حالا نیز پدرو سوارش گونسالوش، 
سرمربی این تیم به شمار می رود. مردی که 
سابقه حضور در فوتبال باشگاهی پرتغال را 
دارد اما در هشت سال گذشته در آنگولا 
حضور داشته و کارش را در این کشور از 
تیم های پایه شروع کرده است. آنگولا به 
عنوان یک تیم فیزیکی، روبه روی ایران 
قرار خواهد گرفت اما کیفیت ستاره های 
تیم ملی ایران به هیچ وجه قابل مقایسه 
با مهره های این تیم به نظر نمی رســد. 
در نتیجه ایران به احتمــال زیاد یک برد 
بی دردسر دیگر در نبردهای تدارکاتی را 

در این بازی به دست خواهد آورد. 

روزنامه صبح 
 سياسي، اجتماعي، اقتصادي
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وقتی تيم ملی از اولویت خارج می شود
محله برو بیا!

در تیم ملی ایران دقیقا چه خبر است؟ چرا 
بازیکنی مثل رضا اسدی که فصل را خیلی خوب 
شروع کرده و در هر چهار هفته لیگ برتر موفق 
به گلزنی برای سپاهان شده، به همین سادگی 
مجوز ترک اردوی تیم ملی را دریافت می کند تا 
برای شــرکت در یک دیدار دوستانه با زنیت به 

روسیه برود؟
 نکته عجیب اینجاست که ظاهرا در فوتبال 
ایران، تیم ملــی هرگز یک اولویت به شــمار 
نمی رود. همه جای دنیا، تیم ملی بزرگســالان 
بر هر تیم دیگری ارجحیــت دارند. برای مثال 
بازیکنان کم سن و ســالی مثل گاوی یا یامال 
مستقیما به تیم ملی بزرگسالان می روند اما در 
ایران، تیم ملی همه نفرات جوانش را به امیدها 
داده و خودش با میانگین سنی حدود 30 سال به 
اردوی تدارکاتی رفته است. اردویی که این همه 
بازیکن بالای 30 سال دارد، دقیقا چه کمکی به 

فوتبال ایران خواهد کرد؟
 اگر قرار اســت بازیکنان جوان به تیم ملی 
امید بروند و بازیکنان باشــگاهی هم در اختیار 
باشگاه باشند، بهتر نبود این اردوی تیم ملی به 

کل تعطیل شود؟
در دوران دراگان اســکوچیچ، محمدرضــا 
اخباری فقط برای یــک روز از اردوی تیم ملی 
خارج شــد تا در دیدار معوقه تراکتور به میدان 
برود و ســپس به اردو برگردد. برای همان یک 
روز، رسانه ها چنان ســروصدایی راه انداختند 
که بیا و ببین. آن رسانه ها حالا کجا هستند که 
رضا اسدی، یک اردوی کامل را برای همراهی 
 با ســپاهان در یک نبرد دوســتانه از دســت 

می دهد؟ 

ظاهرا برای امیــر قلعه نویی، هیچ چیز مهم 
نیست. ســردار آزمون اگر اراده کند، می تواند 
همراه تیم ملی نباشد. رضا اسدی اگر اراده کند، 
می تواند به سپاهان برگردد و قدوس هم هر وقت 
خودش دوست داشت در تیم ملی دیده می شود. 
آن وقت این تیم کی قرار اســت به هماهنگی 
مطلوب دســت پیدا کند؟ تیم ملی چه زمانی 
باید ترکیب اصلی اش را بــرای حضور در جام 

ملت های آسیا بشناسد؟ 
اوضاع تیــم ملی ایران این روزها به شــدت 
نگران کننده به نظر می رسد. تیمی که اصلا نظم 
خوبی ندارد و اطرافش هر روز شلوغ تر می شود. 
درســت مثل دوره قبلی، باز هم امیر قلعه نویی 
تصمیم گرفته دور خودش را شلوغ کند و حتی 
مشــاورانی مثل خداداد عزیزی را با خودش به 
تمرین تیم ببرد. مشــاورانی که نه از نظر فنی 
حرفی بــرای گفتن دارند و نــه از نظر اخلاقی، 

الگویی برای بازیکنان تیم ملی هستند. 
در چنین شــرایطی، حق داریــم که نگران 
سرنوشت تیم ملی ایران باشیم. تیمی که فقط 
با قهرمانی در آسیا طرفدارانش را راضی می کند 
اما حتی یــک زمین تمرین مطلــوب در ایران 
ندارد و ظاهرا کادر فنی نیز قرار نیست روی هیچ 
موضوعی حساس باشد. این روزها شرایط تیم 
ملی اصلا خوب به نظر نمی رسد و بعید است در 
چنین وضعیتی، شانســی برای قهرمانی آسیا 

داشته باشیم. 
با ایــن میزان ســردرگمی در اردوی تیمی 
که مربیانش بیشــتر از بازیکنان هستند، بعید 
است تیم ملی در مسیر پیشــرفت قرار بگیرد. 
به نظر می رسد این تیم با همه سرعت مشغول 
عقب گرد باشد. در هدایت تیم هم هیچ نشانه ای 
از مدرن شــدن و حرکت رو به جلو به چشــم 

نمی خورد.

اتفاق روز

آدرنالین

 بلغارستان یکی از دو تيمی
 است که قرار است در دیداری 

تدارکاتی روبه روی تيم ملی 
ایران قرار بگيرد. آنها از سال های 
طلایی فوتبال شان فاصله بسيار 

زیادی دارند و بعيد به نظر می رسد 
 که رقيب خطرناکی برای تيم 

ملی ایران باشند و محک خوبی 
برای ایران ایجاد کنند

بخش مهمی از همه چیزهایی که قرار بود در این فصل در مورد آرسنال و یونایتد بدانیم، 
خیلی زود با تقابل مستقیم آنها مشخص شد. چه کسی می گوید که وی.ای.آر درام را در 
فوتبال از بین برده است؟ چه چیزی دراماتیک تر از اینکه تیمی در دقیقه 88 مشغول جشن 
گرفتن گل دوم باشد و در دقیقه 100، سه بر یک شکست بخورد؟ این یک بازی تماشایی 
بین دو تیم باکیفیت بود. در نهایت اما توپچی ها نشان دادند که در این فصل هم تیم بهتری 

از یونایتد هستند و همچنان یک رقیب جدی برای سیتی خواهند بود.

شب بخير آقای هاورتز!
آرسنال در این نبرد برنده شــد اما کای هاورتز باز هم روز خوبی نداشت. او در همان 
دقایق ابتدایی با یک سایه زنی عجیب، یک بخت گلزنی را از دست داد و روی صحنه گل 
اول یونایتد هم کاملا مقصر بود. کای برای جبران این شب تلخ، یک پنالتی برای توپچی ها 
گرفت اما وی.ای.آر همان صحنه را هم رد کرد تا این بازی هم برای ستاره آلمانی، به شکلی 

کابوس وار سپری شود.

زنجير بر دستان یونایتد
یونایتد برای این بازی، چند مصدوم کلیدی داشت. خریدهای جدید مثل رگیلون و 
آمرابات هم همچنان به تیم ملحق نشده اند. با این حال به نظر می رسد آنها در خط حمله، 
هنوز تیم کاملی نیستند. هویلون هنوز به شکل جدی محک نخورده و آنتونی کاملا متوسط 
به نظر می رسد. تنها امید تیم تن هاگ برای گلزنی، همچنان مارکوس رشفورد است که 
باید با نبوغ شخصی، شرایط را برای این تیم عوض کند. در غیر این صورت هیچ امیدی برای 
تغییر دادن نتیجه هر مسابقه در یونایتد دیده نمی شود. اگر رشفورد در هر بازی چند گل 

نزند، یونایتد شانس زیادی برای برنده شدن نخواهد داشت.

تيمی که پرس نمی کند
آرسنال باز هم مثل فصل گذشته، تیم جذابی به نظر می رسد و این بار حتی بهتر هم شده 
است. با این حال معلوم نیست چرا مهره های هجومی این تیم به اندازه کافی پرس نمی کنند. 
در حقیقت این بزرگ ترین تفاوت آرسنال با سیتی گواردیولا است. بازیکنان سیتی خیلی 
زود مالکیت را پس می گیرند و به مهره های حریف اجــازه بازی نمی دهند اما بازیکنان 
آرسنال کمی در این زمینه، جای کار دارند و هنوز در پرس، عالی به نظر نمی رسند. شاید 

همین مساله دیدارهایی مثل نبرد این هفته را برای این تیم دشوار می کند.

زخم خورده از وی.ای.آر
پس از پایان این بازی، اریک تن هاگ به شــدت از داوران وی.ای.آر شاکی بود. او باور 
داشت که صحنه گل گارناچو آفساید نبوده و داور باید در صحنه گل دکلان رایس، روی 
اونز خطا اعلام می کرده است. در مورد گارناچو، حق با تن هاگ نیست. چراکه او کاملا از 
بازیکن کناری اش جلوتر بود. در مورد صحنه گل رایس اما این مربی حق دارد. چراکه به نظر 
می رسد در این صحنه، روی مدافع یونایتد خطا شد و او نتوانست به موقع خودش را مقابل 
رایس قرار بدهد. تصمیم های وی.ای.آر در این فصل از لیگ برتر انگلیس، ســروصدای 

زیادی به پا کرده اند.

یک خرید در کلاس جهانی
اضافه شدن رایس به مرکز زمین برای آرسنال، یک خرید در کلاس جهانی برای این 
باشگاه بود. دکلان خیلی زود در تیم جدیدش جا افتاده و حالا با این گل بسیار مهم، نشان 

داده که چه تاثیری روی توپچی ها دارد. رایس به سرعت به مهره محبوب هواداران آرسنال 
نیز تبدیل شده است. تصمیمی که این تیم را در وضعیت جذابی قرار داده و خط میانی آرسنال 
را به شدت تقویت کرده است. به نظر می رسد این همان خریدی است که خیال آرتتا را از 

مرکز زمین راحت می کند و به اودگار نیز فضای خوبی برای جلو رفتن و گل زدن می دهد.

شبی که دالو کشته شد
شاید خود گابریل ژسوس، صحنه گل سوم به یونایتد را از یاد ببرد اما دیگو دالو قطعا این 
صحنه را هرگز فراموش نخواهد کرد. بازیکنی که با سر توپ مهاجم برزیلی، محو شد و کادر 
تصویر را ترک کرد! دالو در این صحنه، شبیه اشیای آب شده در نقاشی های سالوادور دالی وا 
رفت و به شکل سورئالی، تعادلش را از دست داد. این صحنه برای همیشه همراه او خواهد بود. 

درست همان طور که ژروم بوآتنگ هنوز ماجرای دریبل مسی را از یاد نبرده است. این صحنه 
برای همیشه بخشی از حافظه مدافع پرتغالی خواهد بود.

سانچو، رونالدوی جدید
پس از پایان این مسابقه، تن هاگ در یک اظهارنظر غیرمنتظره، به جیدن سانچو تاخت 
و دلیل خط خوردن او از فهرست را ناآمادگی اش در تمرین ها دانست. موضوعی که اصلا به 
مذاق ستاره انگلیسی خوش نیامد و او به سرعت جواب سرمربی اش را داد. به نظرمی رسد 
رابطه تن هاگ و سانچو هم مثل رابطه این بازیکن با کریستیانو، به بن بست نزدیک شده است. 
سانچو قرار بود رونالدوی بعدی منچستری ها باشد اما از همه شرایط رونالدو بودن، فقط 
اختلاف نظر با تن هاگ را دارد! موضوعی که برای آینده او در باشگاه نگران کننده خواهد بود.

هفت درس از بازی جنجالی ورزشگاه امارات

سالوادور دالو!

چهره به چهره

نگاهی به دو حریف تدارکاتی تيم ملی در فيفادی

بحرانزدگان!

 شهرداری پرند باستناد مصوبه هیات عالی سرمایه گذاری به شماره 
۳۱۸۲۵ مورخ ۱۴۰۱/۱۰/۲۷ و مجوز شماره ۱۱۸۱۳ مورخ ۱۴۰۱/۰۹/۲۰ 
شورای اسلامی شهر پرند در نظر دارد نسبت به اجرای پروژه احداث و راه 
اندازی رستوران و کافی شاپ هریک به مساحت ۱۶۳ و ۱۴ مترمربع در 
 )BOT( پارک مشاهیر شهر پرند با روش ساخت و بهره برداری و انتقال
توسط اشخاص حقیقی و حقوقی واجد شرایط و دارای صلاحیت اقدام 

نماید.
1-موضوع فراخوان: ساخت، بهره برداری و انتقال رستوران و کافی 

شاپ در پارک مشاهیر شهر پرند برای مدت معلوم
2-محل اجراء پروژه: پارک مشاهیر شهر پرند

3-مدت زمان احداث و تجهیز: نه ماه
4-مدت زمان کارشناسی بهره برداری: بیست سال

5-مبلغ برآورد ساخت: ۳۲/۷۸۹/۹۴۷/۷۲۸ ریال
6-مهلت و محل توزیع و عودت اسناد: محل دریافت اسناد واحد 
امور پیمانهای شهرداری پرند می باشد. مهلت فروش و توزیع اسناد از 
تاریخ ۱۴۰۲/۰۶/۲۱ لغایت مورخ ۱۴۰۲/۰۶/۲۶ و مهلت عودت و تحویل 

اسناد به شهرداری تا پایان ساعت اداری شهرداری پرند در روز پنجشنبه 
مورخ ۱۴۰۲/۰۷/۰۶ می باشد.

7-مبلغ تضمین شرکت در فراخوان: ۱/۶۵۰/۰۰۰/۰۰۰ ریال
8-محل و تاریخ گشایش پیشنهادات: بازگشایی پاکات روز شنبه 

مورخ ۱۴۰۲/۰۷/۰۸ در محل سالن جلسات شهردری پرند می باشد.
9-هیات عالی سرمایه گذاری شهرداری پرند در قبول یا رد هریک از 

پیشنهادات مختار است.
10-هزینه چاپ آگهی به عهده برنده فراخوان می باشد.

11-هزینه دریافت اسناد ۲/۰۰۰/۰۰۰ ریال می باشد.
لازم به ذکر است در صورت عدم تمایل نفرات اول و دوم و سوم برنده در 
فراخوان جهت انعقاد قرارداد سپرده ایشان به نفع شهرداری ضبط خواهد 
شد، اطلاعات تکمیلی در اسناد فراخوان ذکر گردیده و متقاضیان می 
توانند جهت دریافت اسناد فراخوان به نشانی: کیلومتر ۳۰ اتوبان تهران- 

ساوه، شهر جدید پرند، شهرداری پرند مراجعه نمایند.
تاریخ انتشار نوبت اول: ۱۴۰۲/۰۶/۱۴
تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱۴۰۲/۰۶/۲۱

  آگهی تجدید فراخوان عمومی
 جذب سرمایه گذار)نوبت اول(

حمیدرضا اله یاری  شهردار پرند

 آریا طاري
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